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GLASILO ZASAVSKIH PREMOGOVNIKOV - TRBOVLJE

Tržna problematika premoga
Po podatkih o proizvodnji slo

venskih rudnikov rjavega premoga 
v letu 1968, je znašal delež ZP-T 
70,4 %. Iz tega lahko sklepamo, da 
skoraj 3/4 vseh potreb Slovenije po 
rjavem premogu, pokriva naše pod
jetje. Zaradi tako velike deleža v 
strukturi potrošnje se tudi vsako 
nesorazmerje med ponudbo in pov
praševanjem najbolj odraža v ko
nj uktumem položaju, ki ga imajo 
naši rudniki na slovenskem tržišču.

V preteklem letu smo zabeležili 
izredno nihanje v povpraševanju 
po premogu. V zimskih in poznih 
jesenskih mesecih je vladala pre
cejšnja konjunktura. V spomladan
skih mesecih in pa poleti se je sta
nje bistveno spremenilo, tako da so 
premog kljub izvensezonskemu zni
žanju cene slabo prodajali. Posle
dica tega je bila zgodnja in soraz
merno topla pomlad. Ob nastopu 
jeseni se je situacija glede prodaje 
izboljšala, pozimi pa smo že obču
tili precejšen pritisk s strani kup
cev.

Letošnje leto lahko označimo 
kot izredno konjunkturno obdobje. 
V nasprotju s preteklim letom so 
letos zahteve kupcev takšne, da niti 
v poletnih mesecih nismo uspeli v 
celoti zadovoljiti vsem naročilom. 
Tako ugodno prodajo je pogojeva
la izredno dolga zima, na drugi 
strani pa občutno zmanjšanje raz
položljivih količin komercialnega 
premoga, ki je sledilo zaradi pove
čanja proizvodnje kotlovnega pre
moga za potrebe termoelektrarne. 
Po podatkih o proizvodnji za I. pol
letje t. L, smo v primerjavi z ena
kim obdobjem preteklega leta pro
izvedli preko 100.000 ton manj ko
mercialnega premoga in logično, za 
to količino osiromašili naše tržišče.

Že v začetku leta smo zabeležili

nesorazmerja med povpraševanjem 
in ponudbo. Prijavljenih količin je 
bilo skupno za komercialni premog 
1,636.645 ton, sklenjenih pogodb pa 
samo za 1,584.020 ton. Ce označimo 
izravnavo ponudbe in povpraševa
nja s faktorjem 100, potem znaša 
konjuktumi faktor za letošnje leto 
103,3. Ta podatek dokazuje, da je 
bilo letos za 3,3 % več zahtevkov, 
kot pa sklenjenih pogodb. Ker pa 
pri sklepanju pogodb namerno nu
dimo več, kot znašajo količine po 
proizvodnem načrtu in to zaradi 
manjšega rizika prodaje, ki pred
vsem v poletnih mesecih lahko o- 
groža normalno proizvodnjo zaradi 
zmanjšanja povpraševanja, se ko
nj ukturni koeficient sorazmerno po
veča. Če upoštevamo letošnji proiz
vodni program brez kotlovnega pre
moga in razpoložljive količine pra
hu v deponijah, kar znaša skupno 
1,410.000 ton ter po pogodbah pro
dane količine premoga, potem zna
ša letos konjuktumi faktor 112,3 
ali za 12,3 % več naročil. Ker letos 
ni bilo kakšnih pomembnih pogod
benih odstopanj, bomo ob izpolnit
vi planirane proizvodnje dolgovali 
našim kupcem najmanj 12 % po
godbenih obvez.

Zaradi manjše proizvodnje na 
rudniku Zagorje, je rezultat pokri
vanja naših obvez napram kupcem 
v I. polletju precej slabši, saj zna
ša konjunkturni koeficient ža to 
razdobje 1,22. Tako visokemu od
stopanju napram pogodbenim ob
vezam in realnim možnostim pro
daje botruje tudi neredno odvze
manje premoga za novo termoelek
trarno, saj smo zaradi stalnih usta
vitev obratovanja v devetih mese
cih v zaostanku z dobavami premo
ga za okoli 67.000 ton, kar gre v

glavnem na račun oddaje prahu iz 
obstoječih zalog.

Enako kot v I. polletju velja tu
di še naprej visoka konjuktura za 
naše vrste premoga. Kljub prehodu 
na zimske cene v mesecu septem
bru, pritisk na dobave ni popustil. 
Pričakovali smo, da se bo ta me
sec povpraševanje vsaj deloma u- 
mirilo. Stanje je bilo precej dru
gačno, ker smo imeli odprtih na
ročil, brez prahu in kotlovnega pre
moga za skupno okoli 98.000 ton, 
dejansko pa smo v tem mesecu 
prodali le 81.000 ton, torej za 20 0/0 
manj kot so znašale zahteve trži
šča. Približno enako stanje predvi
devamo tudi za mesec oktober. De
janske obveze, ki izvirajo iz pogodb 
za ta mesec, se sicer s proizvodnim 
planom pokrivajo, zaostanki iz 
prejšnjih mesecev pa so tolikšni, da 
jih tudi v tem obdobju ne bomo 
uspeli nadoknaditi. Konkretno zna
šajo zaostanki okoli 15 °/0 oktobr
ske proizvodnje. Zaradi nastopa 
zimskih mesecev lahko pričakuje
mo, da se sedanji obseg zahtev tr
žišča ne bo zmanjšal, temveč kot 
običajno, celo povečal.

Tržna analiza prodaje premoga 
kaže letos na izredno konjunkturo, 
ki takorekoč presega naše trenutne 
proizvodne zmogljivosti. Žal pa 
ugodna situacija glede prodaje pre
moga prikazuje povsem drugačno 
stanje, če upoštevamo pri tem pro
bleme v zvezi z oskrbovanjem ter
moelektrarne in pa delno tudi lju
bljanske toplarne, ki zadnje čase 
omejuje svoja naročila. Problemi, 
ki se pojavljajo pri oskrbovanju 
teh dveh potrošnikov zaradi veli
kega deleža v skupni prodaji, ne 
morejo odtehtati dokaj ugodne si
tuacije pri drugih vrstah premoga.

Lapornik Janko, oec.

Anketni
list

Naše podjetje že drugo leto izdaja svoje glasilo »SREČNO«, ki nadaljuje delo prejšnjega 
ciklostiranega glasila Informator. V tem času je bilo objavljenih veliko število člankov, 
z najrazličnejšo vsebino. Uredniški odbor glasila Srečno bi raz zvedel za mnenje o kvaliteti 
oziroma vsebini doslej izišlih številk glasila Srečno. Zato naprošamo vse Člane naše delovne 
skupnosti, da podajo na tem anketnem listu svoje mnenje na stavljena vprašanja. Vpraša
nja so postavljena tako, da nanje odgovorite z DA ali NE. Ustrezen odgovor obkrožite.
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Usptšnost dela delavskega sveta rudnika Hrastnik
Razmišljal sem, kako naj zasta

vim besede, ki bi ustrezale naslo
vu. Na misel so mi prihajale raz
lične smeri, vendar sem se končno 
odločil za to vsebino v prepričanju, 
da bom na ta način še najbolj pra
vilno izrazil svoje mišljenje, isto
časno pa tudi povedal mišljenje 
članov naših samoupravnih organov 
in našega delovnega kolektiva.

Ob zadnjih volitvah je bilo na 
rudniku Hrastnik izvoljenih v de
lavski svet 24 članov. Toda že ta
koj po volitvah je Lado Cakš od
povedal delovno razmerje, nato je 
bil Izidor Blagotinšek prestavljen 
k OSRD, Martin Jamšek pa je umrl. 
Vse to ima za posledico, da sedaj 
naš delavski svet šteje le 21 članov 
in dela torej v okrnjenem sestavu.

Predsednik delavskega sveta je 
Srečko Vabič, ki pa je, žal, zaradi 
težje nesreče pri delu, že od 1. ju
lija v bolniškem staležu. V tej nje
govi odsotnosti ga nadomeščam jaz, 
kot izvoljeni namestnik predsedni
ka.

Izvršilni odbor šteje 7 članov 
(skupaj z direktorjem rudnika, ki 
je član glede na svoj službeni po
ložaj). Ta organ je v svojem delu 
aktiven in prizadeven. Pokazalo se 
je, da je na ta način tudi delo de
lavskega sveta bolj uspešno. Pred
sednik je Aleksander Kandušar.

Izvolili pa smo še naslednje po 
statutu obvezne organe:
— komisijo za varstvo pri delu,
— komisijo za delovna razmerja in 

kadrovska vprašanja,
— komisijo za varstvo delovnih od

nosov,
— komisijo za varstvo invalidov, 

žena in mladine,
— komisijo za promet z osnovnimi 

sredstvi,
— stanovanjsko komisijo.
Večina komisij je delavnih in si 
vsaka na svojem delovnem področ
ju prizadeva čimbolj uspešno izvr
ševati svoje naloge oziroma obvez
nosti.

Izvolili smo tudi posebno stalno 
komisijo za razdeljevanje starega 
in za rudnik nerabnega materiala, 
katerega vrednost določi ta komi
sija in ga razdeljuje le za potrebe 
članov našega kolektiva.

Doslej se je naš delavski svet 
največ ukvarjal s problematiko 
rudnika Hrastnik in posredno tudi 
s problemi Zasavskih premogovni
kov. Sproti pa tudi razpravlja o ne
deljskem in nadurnem delu ter v 
primerih prekoračitve dopustnega 
odstotka, zahteva od vodstva rudni
ka pojasnila in razumljivo, tudi u- 
strezno ukrepanje.

V razpravah glede sprejemanja 
operativnih mesečnih proizvodnih 
načrtov, člani delavskega sveta sku
šajo na podlagi lastnih vsakodnev
nih izkušenj in poznavanja jamskih 
prilik z raznimi predlogi pomagati 
k rednemu planiranju. Žal se to ne

upošteva vedno. Nekajkrat smo o- 
pazili, da tudi objektivnih razlogov 
sestavljale! niso upoštevali, kot npr. 
razni večji vdori vode, večmesečna 
ukinitev dela zaradi ognja v C-polju 
in podobno. Pri tem je tudi vse 
premalo upoštevana investicijska 
dejavnost oziroma njeno pospeše
vanje. Dobro razumemo potrebo po 
premogu, vendar pa naj se napre
zanje za čim večjo proizvodnjo ne 
rešuje le z raznimi provizoriji, ki 
pomenijo izhodišče v sili, z druge 
strani pa so dragi in ne predstav
ljajo nobene perspektive za bodoč
nost. Na ta način se poraja bojazen, 
da bo v prihodnjih letih v Hrast
niku nastopila kriza v pomanjkanju 
novih pridobitvenih delovišč. Ne že
lim se pri tem spuščati v podrob
nosti, ker je to stvar tehničnih stro
kovnjakov celotnega podjetja, toda 
ne more nam biti vseeno, če bo te
daj tudi pri nas nastal problem v 
doseganju proizvodnih nalog in bo 
podjetje, če ne bo izboljšanja tudi 
drugod, prišlo v še težjo situacijo. 
Ne more biti vseeno glede tega ni
komur, ker je pač premog naš glav
ni proizvod in predstavlja dostikrat 
mnogo več, kot pa pod to besedo 
na splošno razumemo ali si pred
stavljamo. Saj premog je končno 
naš kruh in s tem tudi naše življe
nje.

Smo tudi za modernizacijo pro
izvodnje, toda pripomniti moramo, 
da se naj kakršnikoli poizkusi ne 
izvajajo na tistih širokih čelih, ki 
predstavljajo jedro kontinuirane 
proizvodnje, ampak se naj v te na
mene uporabljajo rezervna čela na 
katerih bi proizvodnja ne bila ogro
žena.

Poseben problem, ki je važna 
točka vsakodnevnih razprav med 
člani kolektiva, so osebni dohodki 
oziroma njihova delitev. Vem, da 
bo mogoče kdorkoli očital, da je to 
že stara in obrabljena fraza, toda 
temu ni tako, ker je to z vsakim 
dnem bolj aktualna zadeva (tudi 
drugod in ne samo v našem podjet
ju). Če smo člani delavskega sveta 
bili izvoljeni po volji članov kolek
tiva, tedaj so nam le-ti izkazali svo
je največje zaupanje. Prav zato mo
ramo vsi skupaj biti budni, da tega 
zaupanja ne zlorabimo in je naša 
dolžnost, da vsak hip in ob vsaki 
priliki skušamo najti takšne rešit
ve, ki bodo koristne za vsakogar in 
kakršne nam nalaga naša sociali
stična družba ter njena splošno 
znana načela. Tudi ustava SFRJ v 
svojem 12. členu določa, da gre vsa
kemu delovnemu človeku v delovni 
organizaciji, v skladu z načelom de
litve po delu, osebni dohodek, ki 
ustreza uspehom njegovega dela in 
dela enote ter uspehom delovne or
ganizacije kot celote. Takšno dolo
čilo bi moralo biti osnova in vodilo 
pri dopolnitvi samoupravnih aktov

ter statuta podjetja s sprejetimi 
ustavnimi amandmaji.

Dejstvo je, da naše integrirano 
podjetje predstavlja določeno rizič
no skupnost ter se s tem strinjamo 
tudi mi, kajti zavedamo se, da je 
takšna ureditev zlasti v rudarstvu 
nujna. Ta nujnost izvira že iz dej
stva, da se v rudarstvu kaj lahko 
in povsem nepričakovano pojavijo 
težkoče, kot posledice višje sile ka
kršnih v ostalih panogah sploh ni. 
To se lahko zgodi pri tej ali oni 
delovni enoti ter je zato absolutno 
nepravilno in tudi netovariško ka
kršnokoli očitanje članom prizadete 
delovne enote. Prepričan sem, da je 
zato rizična skupnost potrebna, to
da pri tem pa je nujna tudi uredi
tev financiranja za odpravo nasta
lih težkoč na takšen način, da bo 
vsaka delovna enota vedela koliko 
sredstev je bilo porabljenih za to
vrstne sanacije. Po mnenju članov 
našega kolektiva bi bila za takšne 
primere najustreznejša ustanovitev 
»solidarnostnega sklada«. Le-ta bi 
bil garancija za še boljše odnose 
med delovnimi enotami, utrdil bi 
medsebojno zaupanje in ne nazad
nje, tudi osebne dohodke bi lahko 
še pravilneje razdeljevali.

Posebno vprašanje je tudi iz
biranje kandidatov za člane delav
skih svetov. Res je, da je sleherne
mu članu delovnega kolektiva za
jamčena ustavna pravica, da lahko 
voli in je lahko tudi izvoljen v or
gane upravljanja delovne organiza
cije, vendar pa naj bi dajali pred
nost tistim, ki so poleg uspešnosti 
na delovnem mestu, pripravljeni ak
tivno delati tudi v samoupravnih 
organih. Menjajoči se zakonski 
predpisi in dosledno izvajanje nji
hovih določil zahtevajo ljudi, ki so 
seznanjeni z vsakodnevnimi doga
janji in problemi v podjetju. S tem 
nimam namena nikogar podcenje
vati, ampak celo nasprotno, nujno 
bi bilo, da pri izbiranju kandida
tov pokažejo svojo pripravljenost 
sodelovanja vsi sposobni člani ko
lektiva. Žal, so bili doslej tudi tak
šni primeri, ko so se nekateri spo
sobni člani kolektiva odrekli kan
didaturi, sicer pa so ali še imajo 
razne pripombe na račun tega ali 
onega.

Zelo važen faktor je tudi odgo
vornost, zlasti kadar gre za izvaja
nje določenih sklepov samouprav
nih organov. Nihče ne sme takšnih 
sklepov razumeti kot nekakšno for
malnost, ampak je treba vse spre
jete sklepe dosledno izvrševati, v 
nasprotnem primeru pa naj vodje 
delovnih enot izvajajo ustrezne u- 
krepe.

Kot zelo važni problemi se mi 
zdijo tudi naslednje zadeve, ki bi 
sicer zahtevale še precej prostora, 
toda za danes naj bo dovolj le nji
hova omemba s pripombo, da je 
ureditev nujna:
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— problemi odvoza po starih tran
sportnih napravah,

— modernizacija kamnoloma in be
tonarne,

— pospešena realizacija predvide
nih projektov za rekonstrukcijo 
bivše separacije in odprodaja se
danjih delavniških prostorov,

— potreba koncentracije obratnih 
prostorov v Hrastniku,

— zagotovitev izgradnje garaž za 
gasilske avtomobile in gasilsko 
opremo,

— visoki stroški skupnega prevoza 
in separacijskih uslug,

— poleg dolžnosti je treba določiti 
tudi več samostojnih pravic in 
dodelitev več materialnih odgo
vornosti delavskim svetom de
lovnih enot.

Toliko torej za danes. Želim, da naj 
te besede ne bodo povod za nova 
nasprotovanja ali očitke, ampak naj 
bodo le vzpodbuda za urejanje čim- 
boljših medsebojnih samoupravnih 
odnosov, saj je končno dolžnost

nas vseh skupaj, da iščemo vse mo
goče oblike, ki bodo odstranjevale 
med člani delovne skupnosti naše
ga podjetja njihova nerazpoloženja, 
kajti le dobri odnosi in skupna pri
zadevanja so lahko največji porok 
za večje proizvodne uspehe v prid 
posameznikov, podjetja in naše 
družbe. Z druge, sicer bolj moralne, 
toda zelo pomembne plati, pa bomo 
tako še naprej gojili že tradicional
no tovarištvo med rudarji.

Mauser Marjan

Nova organizacija samoupravnih organov
V zveznem uradnem listu št. 55, 

z dne 26. decembra 1968, je bil ob
javljen XV. amandma zvezne usta
ve, ki se nanaša na spremembo 
organizacije samoupravnih organov 
v delovnih organizacijah. Po prej
šnjih ustavnih določilih so bili or
gani upravljanja v podjetju oziro
ma delovni organizaciji: delavski 
svet podjetja, upravni odbor in di
rektor ter drugi organi. Pod drugi
mi organi smo razumeli še delav
ske svete in svete delovnih enot ter 
razne komisije samoupravnih orga
nov vseh nivojev. Zakon o volitvah 
delavskih svetov in dragih organov 
upravljanja je podrobneje določal 
način volitev, čas trajanja manda
ta in je reguliral vprašanje okrog 
imenovanja direktorja. Po uvelja
vitvi ustavnega amandmaja pa je 
potrebno obvezno izvoliti v delovni 
organizaciji le delavski svet podjet
ja, ostale organe pa lahko delovna 
skupnost v skladu s statutarnimi 
določili sama izvoli ali imenuje, 
naj šibo za podjetje kot celoto pa 
tudi za organizacije združenega de
la oziroma delovne enote. Sprejeti 
amandmaji (XV. v zvezni ustavi in 
XIII. v republiški ustavi) nalagajo 
delovnim organizacijam, da v svo
jih statutih oziroma splošnih aktih 
uredijo predvsem naslednje zadeve:
a) da določijo kolektivne in indivi

dualne izvršilne organe,
b) da določijo organe upravljanja 

v organizacijah združenega dela 
— delovnih enotah,

c) da določijo funkcije delavskega 
sveta oziroma dragega ustrezne
ga organa upravljanja, ki ustre
za dejavnosti delovne organiza
cije,

č) da določijo kolektivnim in indi
vidualnim izvršilnim organom 
na nivoju delovne organizacje, 
kakor tudi na nivoju delovne e- 
note, njihove izvršilne funkcije,

d) da določijo čas za katerega se 
člani teh organov volijo ter

e) da določijo postopek za volitve 
in odpoklic članov delavskega 
sveta in kolektivnih izvršilnih 
organov.
Večino teh določil bo vseboval 

nov statut podjetja, deloma pa dra
gi splošni akti (n. pr. pravilnik o 
volitvah in odpoklicu članov samo-

upravnh organov itd.). Nov statut 
podjetja, ki mora biti sprejet do 
31. decembra 1969, bo vseboval tu
di novo organizacijo samoupravnih 
organov našega podjetja. V ta na
men je imenoval upravni odbor ZP 
na svoji seji dne 15. avgusta 1969, 
posebno komisijo za pripravo os
nutka predloga nove organizacije 
samouprav, organov pri ZP-T. Komi
sija je svoj prvi osnutek izdelala 
in ga predložila upravnemu odboru 
ter osrednjemu delavskemu svetu 
v razpravo. Ta pa je sklenil, da naj 
o osnutku razpravljajo vse delovne 
enote, samoupravni organi teh e- 
not, dražbeno-politične organizacije 
in člani delovne skupnosti. Vse do
polnilne ali spreminj evalne predlo
ge, ali pa tudi popolnoma nove ob
like bodočega samoupravljanja, naj 
bi organizacije in posamezniki pred
lagali do 20. oktobra 1.1.

Da bi bila s tem prvim osnut
kom seznanjena širša javnost oziro
ma vsi člani naše delovne skupno
sti, objavljamo tudi v glasilu Sreč
no kratek povzetek pripravljenega 
predloga oziroma osnutka. Ta os
nutek dejansko služi le kot kon
cept ali osnova za razpravo o novi 
organizaciji samoupravnih organov. 
Iz razprav bo možno povzeti, ali je 
predlagana organizacija samouprav
nih organov sprejemljiva in ali jo 
bo možno dejansko tudi izvajati ob 
danih pogojih. Cilj tega je, da bi 
organizacijo samoupravljanja obli
kovali tako, da bi bila čimbolj u- 
činkovita in da bi zagotavljala dose
gati čim boljše rezultate, tako v de
lovnih enotah, kakor tudi v podjet
ju kot celoti.

V osnutku je predvideno, da bi 
podjetje kot celota imelo nasled
nje organe upravljanja:
a) osrednji delavski svet,
b) odbore s statusom dosedanjega 

upravnega odbora in sicer: po
slovni odbor, odbor za dohodek 
in sistem nagrajevanja, odbor 
za kadre, delovna razmerja in 
izobraževanja, odbor za varstvo 
pri delu in socialno-zdravstveno 
varstvo, odbor za družbeni stan
dard, odbor za informacije in 
tisk, odbor za izume in racio
nalizacije, odbor za materialno 
ter disciplinsko odgovornost ter

odbor-notranjo arbitražo.
V delovnih enota pa bi bili na

slednji organi upravljanja:
a) delavski svet,
b) komisije s pravicami samostoj

nega odločanja v okviru delov
ne enote:
komisija za proizvodnjo, komi
sija za kadre in medsebojne od
nose, komisija za varstvo pri de
lu, komisija za ugotavljanje kr
šitev delovnih dolžnosti ter ko
misija za stanovanjska vpraša
nja.
Člani delovne skupnosti bi nepo

sredno volili člane osrednjega de
lavskega sveta in člane delavskih 
svetov delovnih enot, osrednji de
lavski svet bi volil odbore s statu
som dosedanjega upravnega odbo
ra, medtem ko bi delavski sveti de
lovnih enot volili komisije s pravi
cami samostojnega odločanja v de
lovni enoti.

Članov osrednjega delavskega 
sveta bi bilo 51, t. j. na 100 zaposle
nih en član, medtem ko bi imeli 
delavski sveti delovnih enot število 
članov, odvisno od števila zaposle
nih. Tako bi imele delovne enote z 
do 300 zaposlenih 15 članov, od 300 
do 500 zaposlenih 20 članov, od 500 
do 1000 zaposlenih 25 članov in nad 
1000 zaposlenih 30 članov delavske
ga sveta.

Mandatna doba članov osrednje
ga delavskega sveta naj bi trajala 
po tem predlogu štiri leta. Nihče 
ne bi mogel biti zvoljen v osrednji 
delavski svet dvakrat zaporedoma. 
Na vsaki dve leti bi ponovno izvo
lili polovico članov osrednjega de
lavskega sveta. Mandat članov de
lavskih svetov delovnih enot bi tra
jal prav tako štiri leta, medtem ko 
bi trajal mandat članov odborov 
dve leti s tem, da bi bili ti člani 
lahko izvoljeni po izteku mandata 
še enkrat. Vsi samoupravni organi 
v podjetju in v delovnih enotah bi 
se ob vsakokratnih volitvah, t. j. 
vsako drago leto, na novo konsti
tuirali.

Odborov bi bilo po tem osnutku 
skupno 9 in sicer: poslovni odbor, 
ki bi štel 13 članov; odbor za do
hodek in sistem nagrajevanja, ki bi 
štel 9 članov; odbor za kadre, de
lovna razmerja in izobraževanje, ki
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bi štel 9 članov; odbor za varstvo 
pri delu in socialno-zdravstveno 
varstvo, ki bi štel 7 članov; odbor 
za družbeni standard, ki bi štel 7 
članov; odbor za informacije in 
tisk, ki bi štel 7 članov; odbor za 
izume in racionalizacije, ki bi štel 
7 članov; odbor za materialno in 
disciplinsko odgovornost, ki bi štel 
7 članov in odbor-notranja arbitra
ža, ki bi štela 7 članov. Odbore bi 
volil osrednji delavski svet s tem, 
da bi bila polovica članov odborov 
izvoljena iz vrst članov delovne 
skupnosti, ostala polovica pa iz 
vrst članov osrednjega delavskega 
sveta. Predsedniki odborov bi bili 
obvezno člani osrednjega delavske
ga sveta.

Osnovna celica združenega dela 
bi bila v bodoče delovna skupina. 
Sestanek delovne skupine bi bila 
oblika, v kateri bi posameznik so
deloval pri oblikovanju stališč do 
določenih vprašanj, v izražanju 
predlogov in mnenj, v sprejemanju 
in dajanju informacij, v postavlja
nju vprašanj iz celotnega področja 
dela in poslovanja podjetja. Bila bi

tudi oblika za posvet o raznih po
sebnih vprašanjih. Vsa vprašanja, 
po katerih bi delovna skupnost od
ločala na referendumu, bi se mo
rala obvezno obravnavati v delov
nih skupinah pred glasovanijem. 
Prav tako bi obvezno obravnavali 
tudi vprašanja, ki jih organi samo
upravljanja dajejo v javno razpra
vo delovni skupnosti podjetja ozi
roma delovne enote.

Delovne skupine bi bile organi
zirane v obratih, oddelkih, tretji
nah, vodstvih delovnih enot, sektor
jih in službah. Ta skupina bi bila 
skupina delavcev na ožjem delov
nem področju, ki bi jo vodil delo
vodja, nadzornik, poslovodja ali kak 
drug vodstveni delavec. Skupina naj 
ne bi štela več kot 50 delavcev. Ra
zumljivo je, da bi imel vodja sku
pine določene naloge, ki bi jih mo
ral vsaj enkrat mesečno obravna
vati s skupino. Njegova naloga bi 
bila, da bi informiral delovno sku
pino o aktualnih vprašanjih in jo 
obveščal o odgovorih na vprašanja, 
ki so bila postavljena na prejšnjem 
sestanku, prav tako pa bi posredo

val delovni skupini informacije v 
zvezi s stališči in predlogi prejšnje
ga sestanka. Nadalje bi razpravljal 
z delovno skupino o vprašanjih, ki 
so dana v javno razpravo, hkrati 
pa bi s skupino tudi oblikoval do
ločena stališča. Sprejemal bi pred
loge in mnenja posameznikov ter 
jih s skupino obravnaval in pripra
vil določena stališča. Vsa stališča, 
ki bi jih skupina sprejela in obli
kovala ter vprašanja, ki bi jih po
stavili posamezniki, bi posredoval 
pristojnim službam zaradi pripra
ve odgovora.

Že v začetku smo poudarili, da 
želimo v bodoče v našem podjetju 
organizirati in izvajati tako obliko 
samoupravljanja, ki bo čim bolj 
pritegnila in zagotavljala dejavnost 
posameznih članov in ki bo hkrati 
poleg doseganja najboljših delovnih 
in gospodarskih rezultatov, pome
nila tudi dobro počutje, boljšo var
nost in pomembnost vsakega člana 
delovne skupnosti tako v delovni e- 
noti, kakor tudi v podjetju.

L. T.

Sindikalno gibanje pred 50. leti
Sindikalna podružnica rudnika 

Hrastnik ZP, je imela 7. 6. 1969 
v klubskih prostorih v Hrastniku 
slavnostno sejo v počastitev 50. ob
letnice Zveze sindikatov Jugoslavije. 
Na tej seji je imel govor predsed
nik sindikalne podružnice rudnika 
Hrastnik tovariš Marko Podkorit- 
nik. Zaradi aktualnosti objavljamo 
v neskrajšani obliki njegov govor 
v celoti. Ta se glasi:

Pred 50 leti so bili ustanovljeni 
razredni delavski sindikati Jugosla

vije. Neposredno po kongresu na 
katerem je bila ustanovljena Soci
alistična delavska stranka Jugosla
vije, je začel delati kongres sindi
kalnega združevanja. Ti delegati 
kongresa so bili hkrati tudi delega
ti partijskega kongresa. Kongres 
sindikalnega združevanja je bil od 
22. do 23. aprila 1919 v Beogradu. 
Na kongresu je bila ustanovljena 
enotna sindikalna centrala za vso 
državo. Centralni delavski sindikal
ni svet Jugoslavije, ki je hitro

Proslava 50. obletnice zveze sindikatov Jugoslavije, dne 7. 6. 1969 v Hrast
niku. Slavnostni govor predsednika sindikalne podružnice rudnika Hrast

nik, tovariša Marka Podkoritnika

združil okrog 250.000 delavcev iz vse 
države. V združeno sindikalno gi
banje so se vključili sindikati iz 
Srbije, Bosne in Hercegovine in iz 
Dalmacije v celoti, kartel sindikal
nih organizacij Hrvatske in Slavo
nije, vse sindikalne organizacije iz 
Vojvodine, Makedonije, Črne gore 
ter železničarji iz Slovenije. Zunaj 
združenega sindikalnega gibanja so 
ostale organizacije Strokovne komi
sije iz Slovenije, del organizacij 
Splošne delavske zveze iz Hrvatske, 
člani Zveze bančnih uradnikov za 
Hrvatsko, Slovenijo, Srbijo in Voj
vodino in seveda nerazredni sindi
kati, ki so predstavljali delavska 
krila meščanskih strank — krščan- 
skosocialistične in narodnosociali- 
stične strokovne organizacije. 
Delavsko gibanje jugoslovanskih 
narodov ob nastanku stare Jugo
slavije ni bilo enotno gibanje. V 
Srbiji in Črni gori se je do prve 
svetovne vojne razvijalo v okolišči
nah obstajanja lastne nacionalne 
države, razvijajoč razredno borbo 
proti lastni buržoaziji. V Sloveniji, 
Hrvatski, Vojvodini, Bosni in Her
cegovini in Makedoniji se je delav
sko gibanje razvijalo v razmerah 
tuje nadoblasti. Delavsko gibanje 
pokrajin se je razvijalo tudi v raz
ličnih ekonomskih, socialnih in 
kulturnih razmerah. Imelo je svo
je specifične posebnosti in lastno
sti, ki so izhajale prav iz različnih 
pogojev in okolja. Tako je nastalo 
več socialističnih strank in sindi
katov, izoblikovalo se je več delav
skih centrov.
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Na Hrvatskem je bilo ob začet
ku prve svetovne vojne sindikalno 
gibanje prepovedano. Obnavljati se 
je začelo jeseni leta 1917. Ustano
vili so Splošno delavsko zvezo, ki je 
sredi 1918. leta štela 4340 članov, 
do aprila 1919 pa je število naraslo 
na 50.000 članov. Vodstvo v sindika
tu so imeli desni socialisti, ki so 
nasprotovali združevanje v enotno 
centralo, borili pa so se tudi proti 
vplivu komunistov na sindikate. 
Zato so levičarji 16. januarja 1919 
ustanovili kartel strokovnih zvez, 
v katerega se je vključilo skoraj 
vse delavstvo. V splošni delavski 
zvezi je ostalo le še okrog 3.500 čla
nov. Kartel strokovnih zvez se je 
na sindikalnem kongresu v Beogra
du 22. aprila 1919 vključil v Cen
tralni delavski sindikalni svet Jugo
slavije. Sindikalne organizacije v 
Bosni in Hercegovini so začeli ob
navljati, takoj po oktobrski revolu
ciji 1917. leta, začeli so izdajati tudi 
Glas svobode, kot sindikalno glasi
lo. Pred združitvijo v Centralni de
lavski sindikalni svet Jugoslavije so 
sindikalne organizacije štele 22.669 
članov.

V Vojvodini je bil pred vojno 
sindikat povezan s centralo v Pešti. 
Vojna je te zveze pretrgala. Temelj 
revolucionarnih sindikalnih organi
zacij je bila komunistična skupina 
pelagičevcev — povratnikov s fron
te. To gibanje se je v celoti vklju
čilo v Centralni delavski sindikalni 
svet Jugoslavije.

Sindikalno gibanje v Srbiji je 
bilo po okupaciji popolnoma zatr
to, sindikalne organizacije razbite, 
imetje uničeno. Novembra 1918 so 
se začele sindikalne organizacije 
obnavljati. Do aprila 1919 je bilo 
obnovljenih 18 strokovnih zvez, ki 
jih je združevala Glavna delavska 
zveza za Srbijo. Obnovljeno sindi
kalno gibanje se je odločilo za u- 
stanovitev enotne sindikalne cen
trale za vso državo. Ob združeval
nem kongresu so srbski sindikati 
šteli 5.598 članov.

V črni gori je bil delavski raz
red naj slabše razvit. Maloštevilne 
sindikalne organizacije so začele na
stajati konec leta 1918 in v začetku 
leta 1919.

V Sloveniji so se strokovne or
ganizacije razvijale kot del avstrij
skega sindikalnega gibanja. Delav
ske strokovne sindikalne organiza
cije v Avstriji so bile organizirane 
po narodnostih, kakor se je do le
ta 1897 reorganizirala avstrijska so
cialna demokracija. Delavstvo je bi
lo sindikalno organizirano v stro
kovnih komisijah v okviru dežel in 
povezano v centralne strokovne zve
ze. Tako so imeli na primer central
ne strokovne zveze kovinarji, stav- 
binci, grafičarji, tekstilni delavci 
itd. Rudarji so imeli svojo strokov
no zvezo. Poleg tega so bili rudar
ji organizirani še v bratovskih skla- 
dnicah in rudarskih zadrugah, ki 
so sicer pomenile najstarejše obli
ke delavskega zavarovanja, bile pa

so tudi oblika strokovnega organi
ziranja delavcev, zlasti v okviru II. 
skupine rudarskih zadrug. Vseh teh 
centralnih strokovnih zvez je bilo 
v Avstriji 49 s 5.030 sindikalnimi 
podružnicami. Vse so bile poveza
ne v centralni strokovni komisiji 
za Avstrijo s sedežem na Dunaju. 
Največ članov je bilo na Češkem 
178.034, na Štajerskem jih je bilo 
leta 1907 — 25.993 članov, na Kranj
skem pa 3.207. Na Kranjskem je to

število majhno, deloma zaradi ne
razvite industrije in majhnega šte
vila delavstva nasploh, predvsem pa 
zaradi tega, ker je bilo le 12.5 od
stotkov zaposlenih delavcev stro
kovno organiziranih, nižji odstotek 
so imele samo še Dalmacija in Bu
kovina, na Dunaju pa je bilo 
39,04 % delavcev strokovno organi
ziranih, na Češkem 20.43 %, na šta
jerskem 24,17 % na Primorskem 
21,94% in na Koroškem 17,87%. 
Pri nas je prvotno ustanavljala 
strokovne organizacije dunajska 
strokovna komisija in šele leta 1905 
je jugoslovanska socialno-demo- 
kratska stranka dosegla pri cen
tralni strokovni komisiji, da se je 
ustanovilo za strokovne organizaci
je na Slovenskem posebno jugoslo
vansko strokovno tajništvo, kate
rega sedež je bil v Trstu. To naj 
bi združevalo strokovne organiza
cije na vsem slovenskem ozemlju, 
ki ga je organizacijsko zajela Ju
goslovanska socialno-demokratska 
stranka. V Trstu je bil sedež stro
kovnega tajništva za slovensko o- 
zemlje zato, ker je bil takrat Trst 
najvažnejši center slovenskega de
lavstva. Ljubljana se je šele poz

neje razvila v upravno politično 
središče vsega slovenskega ozemlja, 
gospodarsko središče in središče 
delavskega gibanja pa ni mogla po
stati, ker se je industrija razvijala 
drugod.

Šele leta 1908 je strokovna ko
misija ustanovila posebno deželno 
strokovno tajništvo za Kranjsko. 
Prvi strokovni tajnik je v Ljublja
ni postal Anton KRISTAN, ki je 
že prej vodil industrijsko strokov

no organizacijo. Ljubljansko stro
kovno tajništvo se je vedno bolj 
prizadevalo, da bi razširilo svoje de
lovno področje na vse strokovne 
organizacije na slovenskem ozem
lju. Rezultat teh prizadevanj je bi
la ustanovitev Zveze delavskih dru
štev za Kranjsko, Štajersko, Pri
morsko in Koroško, ki je imela le
ta 1912 svoj zadnji zbor.

Vloga te zveze se je zelo počasi 
krepila in je postajala v strokov
nem gibanju pomembnejša šele ob 
prevratu leta 1918. Med vojno ni 
mogla intenzivneje delovati, ome
jevala se je le na nujne upravne za
deve. Delovalo je le strokovno taj
ništvo in predsedništvo.

Poleg razrednih delavskih stro
kovnih organizacij socialistične 
smeri so obstajale na Slovenskem 
še delavske strokovne organizacije, 
ki v svojem programu niso imele 
rušenja kapitalizma in so svoje de
lovanje usmerjale v okviru obsto
ječega družbenega reda. Pri nas 
tudi te strokovne organizacije niso 
bile brez pomena.

Proslava 50. letnice zveze sindikatov Jugoslavije, dne 7. 6. 1969 v Hrastni
ku. Predsedniki in tajniki sindikalne podružnice rudnika Hrastnik: Ka- 
menšek Anton, Knez Matija, Dornik Anton, Brun Herman, Slokan Marko, 

Vozlič Franc in Podkoritnik Marko
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NEVARNOST ZA BURŽOAZIJO
Močno socialistično delavsko gi

banje, ustanovitev delavske stran
ke in delovanje delavskih strokov
nih organizacij je opozorilo buržo- 
azijo na nevarnost razrednega de
lavskega gibanja. Klerikalna buržo- 
azija se je proti tej nevarnosti o- 
prla na krščanski socializem, libe
ralna pa na narodni socializem.

Krščanske socialistične delavske 
organizacije so se na Slovenskem 
leta 1909 združile v Jugoslovanski 
strokovni zvezi, ki je leta 1914 šte
la okrog 4.000 članov. Vključena je 
bila v krščansko-socialistično stro
kovno centralo v Utrechtu.

Slovenska liberalna buržoazijaje 
zlasti v Trstu in na Primorskem za
čela ustanavljati svoje strokovne 
organizacije med delavci. Prvo or
ganizacijo so ustanovili v Trstu le
ta 1907 z imenom Narodna delavska 
organizacija. V glavnem so bile na
rodne strokovne organizacije ome
njene na Primorsko z deželnimi or
ganizacijami za Trst, Goriško in 
Istro, po letu 1910 so nastale tudi 
v Ljubljani pod imenom Narodna 
socialna zveza, dalje v Kranju, na 
Jesenicah in v Mariboru. Leta 1912 
so imele 2.100 članov.

Med prvo svetovno vojno sindi
kalno gibanje v Sloveniji sicer ni 
bilo prepovedano kot na primer na 
Hrvatskem, pač pa zaradi mobili
zacije in vojne močno zamrlo. Ob
navljati se je začelo v letih 1917 in 
1918, predvsem pod vplivom ruske 
februarske in oktobrske revolucije. 
Delavstvo je bilo vse odločnejše v 
svojih zahtevah. Od peticij in reso
lucij je delavsko gibanje v Sloveniji 
prešlo k stavkam in demonstraci
jam.

Po razpadu Avstro-Ogrske in ob 
nastanku stare Jugoslavije, so prej 
strogo centralizirane socialnodemo
kratske strokovne organizacije o- 
stale brez sindikalne centrale. Revo
lucionarna situacija, razgibano de
lavsko gibanje in naraščanje sin
dikalnega članstva so zahtevali čim 
prejšnjo ustanovitev nove sindikal
ne centrale. Že 17. marca 1919 bi 
moral biti v Ljubljani kongres de
lavskih strokovnih organizacij za 
Slovenijo, pa ga je vodstvo prelo
žilo, ker so bile razmere take, da 
je utegnil postati vsak hip drugač
ni položaj. Združevalnega sindikal
nega kongresa 22. in 23. aprila 1919 
v Beogradu se slovenski socialno
demokratski voditelji niso hoteli u- 
deležiti, ker so menili, da ni dovolj 
pripravljen.

Kongres socialnodemokratskih 
sindikalnih organizacij v Sloveniji 
je bil nato šele od 8. do 9. junija 
1919 v Ljubljani. Udeležilo se ga je 
87 delegatov, ki so zastopali 17.657 
članov, to število se je leta 1920 
povečalo na 19.242. Ustanovili so 
strokovno komisijo, centralni sindi
kalni organ za Slovenijo. Kongres 
je poudaril željo, da bi se združili 
z drugimi sindikati v Jugoslaviji in 
da bi poravnali spor in razdor v 
samih socialističnih strankah. Stro

kovna komisija je dobesedno zasto
pala načelo federalizma v delav
skem sindikalnem gibanju in odkla
njala centralizirano sindikalno 
združevanje.

Takoj po vukovarskem kongresu 
KPJ 20. do 24. junija 1920, bi moral 
zasedati tudi Centralni delavski sin
dikalni svet, vendar je lahko zaradi 
nasprotovanja oblasti zasedati šele 
od 26. do 28. junija 1920 v Beogra
du. Te sindikalne konference so se 
udeležili tudi 4 delegati iz Slovenije. 
Na plenumu 29. junija 1920 je Cen
tralni delavski sindikalni svet spre
jel v svoj sestav celotno razredno 
sindikalno gibanje na Slovenskem 
vključno v Strokovno komisijo.

Kljub temu, da so na tej kon
ferenci sprejeli tudi resolucijo o 
združitvi vseh strokovnih sindikal
nih organizacij, so se sindikalni vo
ditelji temu združevanju upirali in 
so bili združevalni kongresi posa
meznih strokovnih zvez končani še
le decembra 1920. Najprej so se 
združili rudarji na kongresu 12. ma
ja 1920 v Slavonskem brodu, nato 
septembra trgovski nameščenci, ko
vinarji, gradbinci, lesni delavci, tek
stilci in usnarji oktobra 1920, živil
ski delavci novembra in grafični 
delavci 6. novembra 1920.

Večina združenih strokovnih 
zvez se je takoj priključilo rdeči 
sindikalni internacionali, nobena 
pa se ni izjavila za amsterdamsko 
sindikalno internacionalo.

Z »Obnovo« 30. decembra 1920 
je bilo do sprejetja ustave prepove
dano vsakršno delovanje KPJ in 
vseh njenih političnih in strokov
nih organizacij, oblast je prostore 
številnih sindikatov zaprla in za
pečatila. To je bil hud udarec de
lavskemu gibanju. Številnim inter
vencijam in protestom v parlamen
tu in zunaj njega je morala oblast 
popustiti in 24. maja 1921 dovoliti 
zopetno delovanje delavskih stro
kovnih organizacij. Delovanje pa so 
smele obnoviti šele pod pogojem, 
če so se izjavile za nepovezanost 
in neodvisnost od KPJ, kar so mo
rale dokazovati s spremenjenimi 
društvenimi pravili in statuti. Po 
velikem prizadevanju KPJ in 12 
sindikalnih zvez, ki so ostale na 
platformi revolucionarne razredne 
borbe, je bila 14. septembra 1921 
v Beogradu konferenca, kjer so iz
volili Medstrokovni sindikalni od
bor, kot novo začasno sindikalno 
centralo.

Socialisti so med tem časom ob
novili svojo sindikalno centralo in 
ob pomoči policije prevzeli zaprte 
delavske domove, arhive in premo
ženje delavskih strokovnih organi
zacij. V dne 4. in 5. septembra 1921 
je bila v Zagrebu konferenca pred
stavnikov iz Zagreba, Beograda, Sa
rajeva in Strokovne komisije iz Slo
venije ter Zveze privatnih name
ščencev Jugoslavije, kjer so sprejeli 
sklep, da priznavajo amsterdamsko 
sindikalno centralo. Na konferenci 
7. in 8. januarja 1922 so ustanovili 
Glavni radnički savez Jugoslavije

kot svojo sindikalno centralo. Glav
ni radnički savez v Beogradu in Sa
rajevu ter Strokovna komisija, so 
postali pokrajinski oblastni organi.

Cepitev delavskega razrednega 
sindikalnega gibanja se je začela 
tudi v Sloveniji. Poleg strokovnih 
organizacij v okviru Strokovne ko
misije so nastajale še neodvisne 
strokovne organizacije. 10. novem
bra 1922 je bila ustanovljena Zveza 
neodvisnih strokovnih organizacij 
za Slovenijo. Na kongresu 7. decem
bra 1922 se je zbralo 62 delegatov 
neodvisnih strokovnih zvez železni
čarjev, rudarjev, stavb inčev, kovi
narjev, lesnih delavcev in brivcev. 
Glasilo neodvisnih sindikatov Slo
venije je bila strokovna borba. 
Glavni poudarek delovanja je bil u- 
smerjen v ustvarjalne enote fronte 
proletariata.

Po spopadu z Orjuno 1. junija 
1924 v Trbovljah so bili neodvisni 
sindikati prepovedani in se v Slo
veniji niso več obnovili, drugod pa 
so avgusta 1924, obnovili svoje de
lovanje.

Ker v Sloveniji po prepovedi ne
odvisni sindikati niso bili več ob
novljeni, ter ni bilo problema dveh 
sindikalnih central ali dvojnosti raz
rednih strokovnih organizacij. Pro
blem je bilo članstvo.

Kako pridobiti članstvo bivših 
neodvisnih sindikatov, ki je ostala 
brez svoje sindikalne organizacije. 
Zato je šel proces združevanja v 
Sloveniji od spodaj, od članstva, 
drugod v Jugoslaviji pa od zgoraj, 
z združevanjem sindikalnih central, 
ki pa mu članstvo ni sledilo.

Enotnost se je kmalu nato po
trjevala tudi v političnih akcijah 
proti diktatorskim režimom in se 
dokončno potrdila v NOB. Jedro, ki 
je spodbujalo k takšni enotnosti 
slovenskega delavstva in ljudskih 
množic, je bila KPJ, ki se je leta 
1937 konstituirala tudi na nacio
nalni ravni kot KP Slovenije. Pod 
njenim idejnim vodstvom se je de
lavsko gibanje vse bolj uveljavlja
lo nad slovenskimi množicami s 
svojo politiko nedeljivosti socialnih 
in nacionalnih demokratičnih inte
resov slovenskega ljudstva.

Ob naraščanju fašistične nevar
nosti pred začetkom druge svetov
ne vojne in zlasti po okupaciji slo
venskega ozemlja se je slovensko de
lavsko gibanje še bolj strnilo okoli 
KP v oboroženem boju za nacio
nalno in socialno osvoboditev. Sin
dikati so v tem času pozvali delav
ce v odbore delavske enotnosti. Ta 
se je proti koncu leta 1942 konsti
tuirala in postala borbeno jedro o- 
svobodilne fronte in njenih akcij 
na terenu. Po številnih tovarnah u- 
stanovljeni odbori Delavske enotno
sti so oskrbovali partizansko voj
sko z najrazličnejšim materialom, 
obenem pa so s sabotažnimi akci
jami zavirali proizvodno v okupira
ni domovini, da ni tekla tako, kot 
so zahtevali okupatorji in njim vda
ni domači izdajalci.

Štiriletni boj slovenskih ljudskih
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množic se je končal z njihovo po
polno zmago. Zato je bilo treba da
rovati številne žrtve, toda uresniči
la se je zgodovinska težnja revolu
cionarnega delavstva, ki si je v na
rodnoosvobodilnem boju in sociali
stični revoluciji priborilo oblast in 
s tem postavilo temelje socialistič
ni družbeni ureditvi.

Že v septembru, leta 1944, je Iz
vršni odbor Osvobodilne fronte 
sprejel sklep o organizaciji sindika- 
katov v bodoči družbeni skupnosti 
in tako zasejal misel o njihovi vlo
gi v novih družbeno-političnih raz
merah. Ko je bila januarja 1945. le
ta v Beogradu vsedržavno sindikal
na konferenca, se je Delavska enot
nost Slovenije pridružila Enotnim 
sindikatom Jugoslavije.

Z osvoboditvijo se je začelo no
vo obdobje v zgodovini slovenskega 
delavskega gibanja in sindikatov. 
To je bilo obdobje utrjevanja poli
tične oblasti delavskega razreda in 
delovnih množic, obdobje postav
ljanja novih družbeno-ekonomskih 
temeljev in obdobje gospodarske 
obnove v hudo upostošeni domovi
ni. Sindikati so v tem času, ko so 
z ukrepi nove oblasti — s prvo in 
drugo nacionalizacijo — proizvajal
na sredstva postala državna lastni
na, nastopali predvsem kot dejav
nik mobilizacije delovnih ljudi za 
gospodarsko obnovo, za večjo de
lovno storilnost in za ustvarjanje 
prepotrebnih ekonomskih temeljev

socialistične družbe. Ko to obdobje 
še niti ni bilo končano, je prišlo 
do znane resolucije Informbiroja, 
ki je jugoslovanske in slovenske 
sindikate izolirala iz dobršnega de
la mednarodnega delavskega giba
nja. Ti dogodki so povzročili nove 
težave pri uresničevanju nalog, ki 
so se jih lotevali sindikati, toda po
trdili so spoznanje, da v sistemu 
državno birokratskega nasilja ni 
mogoča resnična socialna osvobodi
tev delavskega razreda.

Leta 1950 je prišlo v jugoslovan
ski družbi in jugoslovanskem de
lavskem gibanju do prvih začetkov 
uresničevanja zgodovinske zamisli 
o samoupravljanju. Na nizki druž- 
beno-ekonomski osnovi se je samo
upravljanje nekaj manj kot 15 let 
še zelo močno razvijalo v okvirih 
državnega in političnega varuštva. 
Vse bolj pa je dozorevalo spozna
nje, da se samoupravljanje lahko 
uspešno razvija samo kot zavestno 
premagovanje obstoječega stanja 
in kot smotrna praksa delovnih 
ljudi, kot samoupravno osvobaja
nje v političnem, ekonomskem in 
kulturnem pogledu. V procesu na
stajanja novih družbenih, političnih 
in kulturnih odnosov so delovni lju
dje začeli neposredno ustvarjati 
možnosti za resnično politično, eko
nomsko in kulturno svobodo in do
segati z optimalnim uresničevanjem 
svojih današnjih interesov zgodo
vinske socialistične cilje.

Jugoslovanski in slovenski sindi

kati s svojo današnjo samouprav
no kompresijo in z družbeno prak
so nismo osamljeni v mednarod
nem delavskem gibanju. Na idejo 
samoupravljanja, ki smo jo začeli 
uresničevati pred skoraj 20 leti, so 
mnogi gledali z nezaupanjem češ, 
da je to zanimiv toda nekoliko u- 
topičen družbeni eksperiment. Da
nes pa je samoupravljanje že po
stalo revolucionarna ideja sociali
stične družbene preobrazbe, za ka
tero se lahko v zahodnem kot v 
vzhodnem svetu zavzema vedno več 
ljudi in delavskih gibanj. Samou
pravljanje postaja v vse večjem ob
segu tudi že revolucionarna praksa 
mednarodnega delavskega gibanja 
in sindikatov. Te prakse ne more 
zamenjati nikakšna »odrešilna for
mula« s katero se skušajo v med
narodnem delavskem gibanju uve
ljaviti nosilci nekaterih državnobi- 
rokratskih sistemov, ki si prilašča
jo mandat revolucionarne preobraz
be v imenu delavskega razreda.

Ideja samoupravljanja, ki se v 
mednarodnem delavskem gibanju 
vse bolj utrjuje, nas potrjuje v pre
pričanju, da s svojimi današnjimi 
spoznanji, ki temeljijo na razume
vanju naše družbene resničnosti, na
daljujemo revolucionarno delo prej- 
šnih generacij. Svojo revolucionar
no prakso gradimo na tistih mož
nostih, ki nam jih ponuja današnji 
čas, to pa je tudi najboljše jamstvo 
za stvarne perspektive našega soci
alističnega razvoja v prihodnje.

Rudnik Zagorje, vrh vpadnika V-51 v jami Loke (posneto 29. 6. 1969)
(Foto: inž. Breganta Anton)

Dopisujte v svoje glasilo

Koordinacijski
odbor
mladih

Na pobudo predsedstva občinske 
konference ZMS Zagorje so na pr
vem skupnem sestanku v Zagorju 
predlagali, naj bi ustanovili koor
dinacijski odbor. Naloga tega od
bora bi bila, da bi usklajeval delo 
in programske smernice vseh mla
dinskih aktivov, ki delujejo v ok
viru Zasavskih premogovnikov.

Na sestanku v Trbovljah, katere
mu so prisostvovali predstavniki 
vseh mladinskih aktivov s področja 
ZP-T in predstavniki občinskih kon
ferenc iz vseh treh zasavskih občin, 
so ustanovili koordinacijski odbor. 
Za predsednika tega odbora so ime
novali učenca Rudarskega šolskega 
centra Huseina Džuheriča.

Savšek Janko
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V našem podjetju se s stano
vanjskimi problemi ukvarjajo sta
novanjske komisije, ki delujejo kot 
komisije delavskih svetov pri rud
nikih Hrastnik, Trbovlje in Zagor
je. Stanovanjske komisije pokriva
jo vse delovne enote, ki leže na ob
močju Hrastnika, Trbovelj in Za
gorja. Stanovanjska komisija v 
Hrastniku ureja oziroma rešuje sta
novanjska vprašanja članov delov
ne skupnosti, ki so zaposleni na 
rudniku Hrastnik (jamski obrati 
Ojstro, Hrastnik, Dol, delavnica, 
kamnolom, betonarna, menza, de
loma tudi za obrat za specialna ru
darska dela in upravo ZP); stano
vanjska komisija pri rudniku Tr
bovlje rešuje stanovanjske zadeve 
zaposlenih na rudniku Trbovlje 
(jamski obrat, delavnica, opekarna, 
kamnolom, betonarna, menza itd.), 
na separaciji, skupnem prevozu in 
zasipnem kopu v Trbovljah, na e- 
lektrostrojnem obratu, na nabav
nem oddelku, na avtoparku, deloma 
na obratu za specialna rudarska de
la, menzi, RŠC in na upravi ZP; 
stanovanjska komisija pri rudniku 
Zagorje pa rešuje stanovanjske pro

bleme zaposlenih na rudniku Zagor
je (jamska obrata Kotredež in Ki
sovec, delavnice, menze, kamnolom, 
avtopark), na separaciji v Zagorju, 
na nabavnem oddelku v Zagorju, 
RŠC Zagorje ter deloma tudi za u- 
pravo ZP.

Tehnično oziroma administrativ
no delo opravljajo za stanovanjske 
komisije praviloma komunalni od
delki posameznih rudnikov.

Delo stanovanjskih komisij je 
vse prej kot lahko in to predvsem 
zaradi majhnih možnosti, ki jih 
imajo v pogledu razpolaganja s sta
novanji. Praznih stanovanj podjetje 
nima, razen v primerih, ko podjet
je odkupi oziroma zgradi nova sta
novanja ali pa, ko jih pridobi z 
raznimi adaptacijami. Sicer pa sta
novanjske komisije razdeljujejo le 
redka stara stanovanja, ki so na 
razpolago od časa do časa zavoljo 
izselitev, smrti, zamenjav, prepisov 
in podobno.

Število stanovanj se je v letoš
njem letu od januarja do septem
bra gibalo pri našem podjetju ta
kole:

Področje
Hrastnik Trbovlje Zagorje Skupaj

— na dan 1. 1. 1969 879
— povečanje —
— zmanjšanje —
— stanje na dan 30. 9. 1969 879

Na novo je bilo v letu zgrajenih 
oziroma odkupljenih in vseljenih 
43 stanovanj, od tega 11 v Trbov
ljah v stolpnici na Trgu revolucije 
in 32 v Zagorju, blok RB-2 v Kisov
cu. V Trbovljah je bilo pridobljenih 
12 stanovanj z adaptacijo bivšega

2.164 1.256 4.299
23 32 55
17 12 29

2.170 1.276 4.325
internata na Gvidi.

Vsa ta stanovanja pa so zasede
na z aktivnimi člani delovne skup
nosti, deloma z upokojenci, delo
ma pa tudi s takimi, ki niso zapo
sleni pri našem podjetju.

Pregled daje naslednjo sliko:
Področje — število stanovanj 

Hrastnik Trbovlje Zagorje Skupaj
— aktivni člani ZP 493
—- upokojenci 331
— tuji 55

Skupaj 879
Iz gornjega pregleda je razvidno, 

da od celokupnega števila stano
vanj (rudniških), stanuje v njih le 
55,28 °/o aktivnih članov, 36,23 % je 
upokojencev in 8,49% tujih strank, 
ki niso zaposlene pri našem pod
jetju. Tu so mišljeni stanovalci, ki 
so zaposleni na občinskih upravah,

1.201 697 2.391
810 426 1.567
159 153 367

2.170 1.276 4.325
v zdravstvenih in prosvetnih zavo
dih ter v nekaterih podjetjih.

Število prosilcev za dodelitev 
stanovanj je še vedno zelo veliko. 
Koncem septembra 1969 so imele 
stanovanjske komisije evidentirane 
naslednje število prošenj za stano
vanja:

Področje
Hrastnik Trbovlje______ Zagorje______ Skupaj

— število prosilcev, ki 
nimajo stanovanj

— število prosilcev, ki
48 212 51 311

prosijo za zamenjavo 
stanovanja 44 128 45 217
SKUPAI 92 340 96 528
od tega pa prosijo:

— za družinska stanovanja 92 310 96 498
— za samska stanovanja — 30 — 30

Stanovanjske komisije so reševale prošnje za dodelitev stanovanj na
svojih sejah, število teh sej je bilo:

— redne seje 8 9 8 25
— število razgovor s prosilci — 9 36 45

Število ur, cca — 36 144 180

Stano
vanjska
proble
matika

Gradnja težkotekočinske pralnice 
premoga v Trbovljah (posneto 24. 
7. 1969 — Foto: inž. Bregant Anton)

Iz pregleda je razvidno, da je bilo 
delo stanovanjske komisije v Hra
stniku nekoliko manj uspešno, ker 
tudi komunalni oddelek na tem 
rudniku ni deloval tako kot to do
loča organizacija podjetja. Admini
strativno delo te komisije je oprav
ljal socialni delavec. Predvideno je 
bilo, da bo od sredine oktobra t. 1. 
zadeva na tem področju izboljšana.

Stanovanjska komisija v Trbov
ljah ima redne razgovore s prosilci 
v izvendelovnem času in to vsak 
prvi ponedeljek v mesecu na komu
nalnem oddelku rudnika Trbovlje. 
Enaka komisija v Zagorju pa ima 
uradne ure za prosilce za stanova
nja, vsak četrtek, od 8. ure dalje. 
Razgovore vodi stanovanjski refe
rent.

Stanovanjske komisije so v le
tošnjem letu dodelile stanovanja 
naslednjim prosilcem:
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a) V HRASTNIKU
Ime člana, ki mu Zaposlen na Stanovanje je Stanovanje je
je bilo dodeljeno obratu — dobil v ulici, stare) novo
stanovanje rudniku hiša štev. 1969

Oplotnik Zlatka Hrastnik Log 20
Muhovič Lado Hrastnik Ul. prvoborcev 26 —
Zdovc Miha Hrastnik Ul. prvoborcev 14 —
Pokleka Franc Hrastnik Log 16 —
Urlep Neža upokoj. Ul. prvoborcev 13 —
Bevc Ferdo upokoj. Novi Log 17 —
Potušek Alojz II. Hrastnik Novi Log 17 —
Janc Alojz Hrastnik Ul. prvoborcev 28 —
Rajh Franc Hrastnik Ul. prvoborcev 12 —
Leskovar Jože Hrastnik Novi Log 11 —
Petan Ivan OSRD Novi Log 11 —
Tanšek Jože Hrastnik Ul. prvoborcev 39 —
Funkl Mirko Hrastnik Ul. prvoborcev 24 —
Pajer Karolina upokoj. Ul. prvoborcev 14 —
Blagotinšek Doroteja upokoj. Log 16

b) V TRBOVLJAH
Fakin Matevž Trbovlje Ribnik 17 —
Kalšek Vili Trbovlje Ribnik 17 —
Zalezina Stane Trbovlje Ribnik 17 —
Cvetkovič Karel Trbovlje Trg. revoluc. 23 —
Zorko Jože Trbovlje Trg. revoluc. 23 —
Ahlin Ivan Trbovlje Trg. revoluc. 23 —
Brglez Mihael Trbovlje Trg. revoluc. 23 —
Knez Ivan Trbovlje Trg. revoluc. 23 —
Kralj Gizela Trbovlje Trg svobode 24 —
Cerovšek Jože Trbovlje Žabjek 13 —
Cestnik Anton Trbovlje Žabjek 9 —
Ivezič Ante Trbovlje Žabjek 10 —
Žalar Alojz Trbovlje Žabjek 20 —
Sušnik Milan Trbovlje Žabjek 15 —
Jesih Peter Trbovlje Žabjek 8 —
Vodep Drago Trbovlje Trg revoluc. 7 b —
Ažber Miha Trbovlje Šuštarjeva 25 —
Bajc Božidar Trbovlje Neža 23 —
Pusovnik Ivan Trbovlje Neža 23 —
Ilič Ilija Trbovlje Nasipi 11 —
Predovnik Vojko Trbovlje Nasipi 34 —
Kantužar Vinko Trbovlje Ribnik 7 —
Tunjič Blaž Trbovlje Ribnik 10 —
Centrih Dušan Trbovlje Kol. 1. maja 17 —
Kreže Valentin Trbovlje Kol. 1. maja 16 —
Sladič jože Trbovlje Kol. L maja 31 —
Korošec Srečko Trbovlje Kol. 1. maja 32 —
Jeler Stane Trbovlje Keršičeva 29 a —
Salmič Justin Trbovlje Hokrautova 43 —

Jerman Jože Separacija Vreskovo 50 —
Pavlovič Mihael Separacija Kolodvorska 16 —
Hočevar Peter Separacija Kolodvorska 15 —
Stanisavljevič Slobodan Separacija Nasipi 9 —
Novak Marjan Separacija Partizanska 26 a —
Doberšek Franc Separacija Ribnik 20 —
Kolar Franc Nab. odd. Kolodvorska 1 —
Vidovič Štefan Nab. odd. Kolodvorska 1 —
Sever Anton Nab. odd. Ribnik 17 —-
Ačkun Beno RšC Novi dom 43 —
Fiikaš Joža RŠC Ribnik 17 —
Savšek Janko RšC Keršičeva 22 a —
Kolander Viktor str. obrat Trg revoluc. 7 a —
Glas Franc str. obrat Žabjek 14 —
Tomšič Gregor str. obrat Ribnik 11 —
Škrinar Ivan el. obrat Trg revoluc. 23 —
Podreberšek Martin el. obrat Novi dom 32 —
Krstič Borko OSRD Novi dom 31 —
Kulterer Otmar OSRD Trg revoluc. 23
Kralj Jože OSRD Kolodvorska 15
Brundič Ana OSRD Keršičeva 47
Petelin Franc OSRD Kol. L maja 11
Arnejčič Franc OSRD Kol. 1. maja 11
Juvan Tatjana uprava ZP Trg revoluc. 23
Anželj Justina uprava ZP Trg revoluc. 23
inž. Dokič Martina uprava ZP Trg revoluc. 23
Glavica Franjo Trbovlje Trg revoluc. 23
Radulovič Helena uprava ZP Kešetovo 13 —

OSRD je prevzel 
nova dela za 
rudnik boksita 
Nikšič

Eksploatacij sko območje rudni
kov boksita Nikšič, s sedežem v 
Nikšiču, se nahaja severovzhodno 
od Nikšiča in ima naslednje obrate: 
Kutsko brdo, Biočki stan, Štitovo in 
Djurakov do.

Trenutno eksploatirajo rudo le 
v obratu Kutsko brdo in delno Dju
rakov do. Obrati so oddaljeni od 
Nikšiča 27-30 km in leže na nad
morskih višinah od 1300 — 1500 m. 
Sedanja letna proizvodnja boksita 
znaša 250.000 — 300.000 ton, katere
ga morajo s tovornjaki zvoziti do 
Nikšiča. Tam ga nakladajo v vago
ne in odvažajo v luko Bar ter pro
dajajo za ceno 7 $ po toni fco luka.

Z odločitvijo, da bodo gradili v 
Titogradu tovarno za proizvodnjo 
glinice in aluminija, je postalo ak
tualno tudi povečanje in zaneslji
vost redne proizvodnje pri nikšič- 
kih boksitnih rudnikih. Zato je pod
jetje že sredi leta 1968 angažiralo 
projektantsko podjetje za izdelavo 
projekta za razširitev rudnika. No
va odpiralna dela obsegajo cca 
6600 m prog različnega profila in 
cca 330 m jaška izkopanega preme
ra 4,6 m.

Poslovno združenje RUDIS ježe 
pred razpisom za zbiranje ponudb 
podvzelo potrebne korake, da bi 
dela dobili. Po razpisu za zbiranje 
ponudb, objavljenem v dnevnem 
časopisju, sva si s predstavnikom 
RUDIS-a ogledala teren, kjer naj 
bi dela potekala, poleg tega sva 
zbrala več podatkov v razgovorih 
s predstavniki investitorja, potreb
nih za sestavo ponudbe. To je bilo 
koncem maja 1969. Kmalu zatem 
smo dobili tudi uradne podatke o 
količinah in takoimenovane splošne 
pogoje za sestavo ponudbe.

Naš oddelek za tehnično pripra
vo je takoj pristopil k delu, ali bo
lje rečeno, k zbiranju elementov za 
sestavo ponudbe.

Predstavniki poslovnega združe
nja RUDIS so med zbiranjem ozi
roma sestavljanjem ponudbe še en
krat obiskali investitorja in prou
čili vse okoliščine (cene prevozov 
in raznega materiala) tako, da bi 
ponudbo lahko čimbolj realno se
stavili. Preko Rudisovega poslovne
ga partnerja pri tem poslu »Indu- 
striaimport« Titograd, je bil dolo
čen tudi drugi kooperant za grad
bena dela. To je gradbeno podjetje 
»Črna gora« iz Nikšiča.

28. junij 1969 je bil določen kot 
dan za zbiranje ponudb. Zato sva 
s predstavnikom RUDIS-a odpoto
vala v Nikšič, da sva osebno ob do-
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Ime člana, ki mu Zaposlen na Stanovanje je Stanovanje je
je bilo dodeljeno obratu — dobil v ulici, staro novo
stanovanje rudniku hiša štev. 1969

Muhič Slavka Separacija Trg svobode 23
Bončina Konrad upokoj. Šuštarjeva 26 —

Preskar Martin upokoj. Kešetovo 13 —

Sere Marija Mehanika Ribnik 17 —

Žunk Ernest STT Ribnik 17 ____

Duh Tilka gospodinja Opekama 16 —

Žibret Julijana gospodinja Nasipi 30 —

Kreže Erna gospodinja Opekarna 16 —

Gorjup Karel Metali j a Šuštarjeva 19 —

Salmič Alojz Kolodvorska 3 —

Žitnik Antonija upokoj. Kolodvorska 16 —

Turnšek Ivana upokoj. Trg svobode 24 —

Vizovišek Pavla upokoj. Novi dom 32 —

Zupan Franc upokoj. Šuštarjeva 32 —

Poličnik Anton upokoj. Keršičeva 47 —

Doberšek Jože upokoj. Opekarna 28 —
Šefer Fani upokoj. Opekarna 20 —
Rugelj Marija upokoj. Nasipi 30 —
Hladnik Ciril upokoj. Šuštarjeva 21 —
Kralj Ivan upokoj. Ribnik 17 —
Žnidar Rudolf upokoj. Ribnik 17 —
Breznikar Ivan upokoj. Ribnik 17 —
Kolander Miha upokoj. Ribnik 17 —
Sušnik Ivan upokoj. Ribnik 17 —
Lebič Marjan GRAMAT Nasipi 30 —
Okrogar Dragica uprava ZP Šuštarjeva 26 —
Poznič Marija upokoj. Novi dom 32 —

Stanovanja na Ribniku 17 niso v novi zgradbi, pač pa v adaptirani 
nizki zgradbi bivšega internata rudarskih vajencev na Gvidi. Ti stano
valci so bili preseljeni iz hiš na Trgu revolucije, ki so bile porušene
zaradi novih gradenj.

c) V ZAGORJU 
Pavšek Alojz Zagorje Okrogar jeva 11
Gorenc Karel Zagorje Ul. talcev 26 —
Pragar Albert upokoj. Kisovec 69 —
Uštar Anton upokoj. Loke 23 —
Vozelj Leopold Zagorje Kisovec 149 —
Stariha Jože Zagorje C. zmage 47 —

Žunec Ivan Zagorje Kisovec 62 —
Uran Ivan Zagorje Kisovec 149 —
Meterc Mato Zagorje Ul. talcev 38 —
Kostanjšek Štefan Zagorje Polje 14 —
Smrkolj Franc upokoj. Kisovec 46 —
Skrabar Marija upokoj. Kisovec 69 —
Mandriera Karel upokoj. Kisovec 62 ‘ ---
Kovač Lado Zagorje Kisovec 16 —
Popovič Milan Zagorje Kisovec 72 —
Kvartič Edi Zagorje Kisovec 46 —
Dolenc Emil Zagorje Loke 47 —
Lipovšek Milan RŠC Polje 11 —
Šlager Alojz Zagorje Kisovec 96 —
Borišek Alojz Zagorje Kisovec 17 —
Prcač Srečko Zagorje Kisovec 44 —
Korimšek Tine Separac. Kopališka 16 —
Žibret Ivan Zagorje Kisovec 121 —
Simič Milorad Zagorje Kisovec 47 —
Marinovič Ante Zagorje Kisovec 72 —
Drolc Edi Avtopark Kisovec 122 —
Osmanovič Huso Zagorje Kisovec 58 —
Mlinarič Martin Zagorje Kopališka 8 —
Potparič Milojko RŠC Kisovec 87 —
Kobiljšek Viktor ZRN Kopališka 8 —
Bašelj Matilda upokoj. Kopališka 7 —
Starc Jože Zagorje Polje 10 —
Jur j ec Štefan Zagorje C. zmage 49 —
Leben Marjeta upokoj. Podvine 14 —
Šinkovec Jože Zagorje Kisovec RB-2
Zupanc Albin Zagorje Kisovec RB-2
Roglič Franc 7. Zagorje Kisovec RB-2
Rebernjak Viktor Zagorje Kisovec RB-2
Prosenc Ana KZ Kisovec RB-2
Juvan Jože Zagorje Kisovec RB-2
Jelnikar Franc Avtopark Kisovec RB-2
Vajda Jože Zagorje Kisovec RB-2

ločeni uri oddala ponudbo. Med po
nudniki so bili: Progresinvest iz 
Beograda, Rumag iz Beograda, 
Gramex iz Beograda in RUDIS iz 
Trbovelj. Predsednik komisije je 
pred vsemi prečital ponudbe posa
meznih ponudnikov in iz tega sva 
sklepala, da smo bili naj cenejši.

Vsota za ponujena rudarska de
la je znašala cca 27,000.000,00 din, 
za gradbena pa 24,000.000,00 din. 
Naša ponudba za rudarska dela v 
višini 27,000.000,00 din je bila med 
drugimi ponudniki nekje v sredini. 
V kasnejših razpravljanjih n poga
janjih z investitorjem, smo od te 
vsote morali popustiti 600.000,00 
din. Končno nas je investitor ob
vestil, da je njihov delavski svet 
odločil, da dobi rudarska gradbena 
dela obrat za specialna rudarska 
dela ZP-T, gradbena dela pa grad
beno podjetje »Črna gora« iz Nik- 
šiča.

Takoj smo pristopili k priprav
ljanju potrebne opreme. Znano je, 
da OSRD doslej ni imel dovolj o- 
preme za operativno delo takega 
obsega. Zato je bilo potrebno iz
med številnih ponudnikov izbrati 
tako opremo, ki bo ustrezala in o- 
mogočala doseganje planiranih u- 
činkov na progah 10 m na dan. Po
leg tega je bilo treba izvesti obsež
no pripravljalno delo (napeljava 
daljnovoda 35 kV, adaptacija ob
stoječih zgradb, itd.) tako, da je 
trenutno delo v polnem razmahu.

S tem, da si bomo nabavili no
vo opremo v vrednosti 2,000.000,00 
din, bomo omogočili nemoten po
tek dela in ponovno pridobili do
bro ime obrata za specialna rudar
ska dela v južnih republikah, ki je 
doslej že deloma zbledelo.

Starman Franc, dipl. inž. rud.

HUMOR

Ko je šel Johan iz šihta ni nik
dar šel mimo Sušnikove gostilne, 
da ne bi šel pit. Enkrat se mu je 
pa le zdelo tega dovolj. Človek mo
ra imeti nekaj volje v sebi, si je 
dejal in jo mahnil mimo gostilne. 
Malo ga je sicer vleklo pri vhodu, 
toda vzdržal je. Ko je prišel kakih 
petdeset korakov od gostilne, se je 
ustavil in dejal: »Vidiš Johan, da 
je šlo mimo gostilne, ampak sedaj
le si ga pa zaslužil pol litra«. Obrnil 
se je in šel spit svoj obvezni delež 
za tisti dan. S tem se je velikokrat 
pohvalil, kako močno voljo ima.

—oOo—

Po vojni je bila na rudniku Za
gorje še stara kopalnica. V njej 
je bilo seveda polno grilov (rusov). 
Zato je na nekem sestanku obrato- 
vodja vprašal zbrane rudarje, kaj 
bi ukrenili, da bi se iznebili te nad
loge. Pa se je oglasil Senčarjev 
Žvan in dejal: »Guspud inžinir, uje
mimo komandanta, drugi se bodo 
pa sami podali«.
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Ime člana, ki nu
je bilo dodeljeno 
stanovanje

Zaposlen na 
obratu — 
rudniku

Stanovanje je 
dobil v ulici, 
hiša štev.

Stanovanje je 
staro novo 

1969

Prosenc Miloš RŠC Kisovec RB-2
Pajk Franc Avtopark T. Kisovec RB-2 —

Krajnik Stane Zagorje Kisovec RB-2 —

Kos Franc 8. Zagorje Kisovec RB-2 —

Jazbinšek Miha Zagorje Kisovec RB-2 —

Dombič Milorad Zagorje Kisovec RB-2 —

Roglič Milan Zagorje Kisovec RB-2 —

Pavšek Franc Zagorje Kisovec RB-2 —

Mohar Štefka uprava Kisovec RB-2 —

Beričič Alojz Zagorje Kisovec RB-2 —

Perme Stane Zagorje Kisovec RB-2 —

Medija Jože občina Kisovec RB-2 —
Ostrožnik Jože Zagorje Kisovec RB-2 —

Gajser Franc Zagorje Kisovec RB-2 —
Javoršek Roman Zagorje Kisovec RB-2 —
Mrzelj Marija upokoj. Kisovec RB-2 —
Sagadin Stanko Zagorje Kisovec RB-2 —
Urbanija Anton Zagorje Kisovec RB-2 —
Kerin Mirko Zagorje Kisovec RB-2 —

Vidmar Ivo Zagorje Kisovec RB-2 —

Vračevič Voj o Zagorje Kisovec RB-2 —

Bevc Andrej Zagorje Kisovec RB-2 —

Zupan Franc 12. Zagorje Kisovec RB-2 —

Golčar Ivan Zagorje Kisovec RB-2 —

Ob tej priliki moramo poudari
ti tudi to, da stanovanjske komisije 
le razdeljujejo stanovanja, naj šibo 
to stara ali nova, nimajo pa nobe
nih pooblastil za sklepanje o mo
rebitnih potrebnih popravilih na 
rudniških stanovanjskih zgradbah. 
Te pravice in dolžnosti pa imajo 
področna stanovanjska podjetja v 
Hrastniku, Trbovljah in Zagorju, 
ki upravljajo in gospodarijo s celot
nim stanovanjskim fondom, ki je 
v družbeni lasti. Povezano s temi 
podjetji imajo komunalni oddelki 
rudnikov, deloma pa tudi nekatere 
druge skupne službe podjetja. Že
lj eno je, da bi s skupnim uspešnim 
sodelovanjem pripomogli k čim
bolj šemu počutju vseh stanovalcev 
v rudniških stanovanjskih zgrad
bah.

L. T.

Delo in uspehi organizacije ZK 
rudnika Zagorje

Z reorganizacijo ZKJ na pod
ročju občine Zagorje, je tudi na 
rudniku Zagorje prišlo do organi
zacijskih sprememb. Prvotno je na 
rudniku Zagorje obstojal rudniški 
komite in štiri osnovne organizaci
je ZK, v katerih je bilo včlanjenih 
cca 160 članov ZK. Z vključitvijo 
članov ZK v krajevne organizacije, 
smo ustanovili na rudniku le aktiv 
komunistov s sekretarjem aktiva 
in dvema članoma. Delo aktiva je 
bilo otežkočeno zaradi premajhne
ga števila članov sekretariata, zato 
smo ga razširili na devet članov. 
Vseh članov ZK je na rudniku Za
gorje trenutno 136.

Težave so tudi z nekaterimi ko
munisti, predvsem zaradi udeležbe 
na sestankih, ki jih moramo vča
sih sklicevati tudi po trikrat. Izgo
varjajo se seveda, da delujejo in so 
aktivni v krajevnih organizacijah 
ZK, dejansko pa nikjer. Tega seve
da ne moremo posploševati. Zato 
smo predlagali občinski konferenci 
ZK, da bi ustanovili samostojno os
novno organizacijo na rudniku Za
gorje. To bi porazdelili na posamez
ne oddelke. Sekretariat smatra, da 
je to nujno izvesti, spričo situacije, 
kakršna je na rudniku Zagorje, da 
bi bil vsak komunist zainteresiran 
in seznanjen s problemi in sanaci
jami, ki se pripravljajo.

Na aktivu in sekretariatu ZK 
smo obravnavali predvsem proble
matiko rudnika Zagorje. Vodstvu 
rudnika Zagorje skušamo pomagati 
pri tolmačenju problematike vsem 
članom kolektiva, predvsem zaradi

obrata Kotredež. Na eni zadnjih sej 
sekretariata sta bila navzoča tudi 
sekretar občinske konference ZK 
in predsednik občinskega sindikal
nega sveta Zagorje. Obravanavali 
smo probleme okrog osebnih do
hodkov in proizvodnje. S strani se
kretariata občinske konference ZK 
so bila postavljena vprašanja, ki so 
se nanašala na nezadovoljstvo čla
nov kolektiva zavoljo osebnih do
hodkov. Ta vprašanja smo razčistili 
ter prišli do zaključka, da je treba 
vse težave, ki se trenutno pojavlja
jo, predvsem na obratu Kotredež, 
pravočasno posredovati v obliki u- 
strezne informacije celotnemu ko
lektivu tako, da ne bo nejasnosti. 
Sekretariat je bil mnenja, da bi bi
lo potrebno na posameznih obratih 
sklicevati obratne konference oziro
ma zbore kolektiva, na katerih bi 
seznanjali celoten kolektiv o stanju 
rudnika Zagorje. Na seji aktiva so 
nekateri vpraševali glede nejasno
sti, ki so nastale v zvezi s finanč
nim rezultatom rudnika Zagorje, 
zlasti za mesec junij. Na sekretari
atu občinske konference dvomijo o 
izredno slabem povprečku. Člani se
kretariata so tudi predlagali, da bi 
bile vse enote iz območja rudnika 
Zagorje, udeležene na povprečku 
kopaškega delavnika (šihta) rudni
ka Zagorje, ne pa povprečka ZP-T, 
ker tudi ta razlijca bremeni tono 
zagorskega premoga •— seveda iz 
razloga, ker je povpreček ZP-T ne
koliko večji od povprečka, doseže
nega na rudniku Zagorje.

Naštel sem le nekaj problemov,

na področju

ki jih je aktiv obravnaval. Seveda 
so pa še mnoge druge težave, ki se 
z njimi vsakodnevno srečujemo in 
jih bomo morali reševati. Zato je 
tudi nujno, da organiziramo samo
stojno organizacijo ZK na rudniku 
Zagorje, v katero bomo morali 
vključiti vse komuniste. Za vse tiste 
pa, ki ne bodo hoteli sodelovati, pa 
bomo morali podvzeti ustrezne san
kcije, čeprav se bo število članov 
ZK zmanjšalo. Nameravamo obrav
navati tudi vprašanje sprejemanja 
novih članov, ki bi bili voljni dela
ti v ZK.

Vovk Ivan



STRAN 12 SREČNO« Št. 5 — oktober 1969

Preventivno zdravljenje
Naše podjetje je v letu 1968 

pričelo z organizacijo in financira
njem preventivnega (preprečevalne
ga) zdravljenja članov delovne 
skupnosti. Da bi zvedeli za mnenje 
tistih, ki so bili poslani na to zdrav
ljenje, smo izvedli anketo, ki je 
vsebovala 19 vprašanj. Odločil sem 
se, da posredujem rezultate ankete 
vsem članom naše delovne skupno
sti, da bi iz njih lahko povzeli sklep 
o nadaljni koristnosti in upraviče
nosti preventivnega zdravljenja.

Namen ankete: Ugotoviti pogo
je zdravljenja, počutje zdravljenih 
in rezultate zdravljenja.

Anketiranih je bilo 54 oseb od 
70, kolikor jih je bilo poslanih na 
preventivno zdravljenje v letu 1968. 
Štirinajst oseb je bilo v času an
ketiranja opravičeno odsotnih.

Na preventivnem zdravljenju je 
bilo s področja delovnih enot:
— v Trbovljah 28 oseb
— v Zagorju 24 oseb
— v Hrastniku 18 oseb
Anketni list je izpolnilo s področja 
delovnih enot:
— v Trbovljah 19 oseb
— v Zagorju 20 oseb
— v Hrastniku 15 oseb

Povprečna starost anketiranih 
znaša 45 let.

Koristniki preventivnega zdrav
ljenja, ki so izpolnili anketni list,
so zaposleni kot:

jamski delavci 21
zunanji delavci 33
fizični delavci 44
umski delavci 10

Anketa je bila anonimna, da bi 
koristniki lahko svobodno izrazili 
svoje mnenje in vtise o pogojih in 
koristnosti preventivnega zdravlje
nja.

Neposreden namen preventivne
ga zdravljenja je v tem, da se de
lavci, ki so dalj časa zaposleni v 
delovni organizaciji in ki bolujejo 
ali pa kažejo znake različnih obo
lenj, zdravijo v ustreznih zdravili
ščih. S temi zdravilišči sklene de
lovna organizacija ob začetku ko
ledarskega leta ustrezne pogodbe in 
to zdravljenje tudi v celoti finan
cira.

S tem, da naše podjetje vlaga 
dokajšnja sredstva v to dejavnost, 
želi hkrati doseči predvsem:
a) ugodnejšo zdravstveno struktu

ro zaposlenih,
b) podaljšanje delovne sposobnosti 

zaposlenih,
c) znižanje odstotka bolanih in
d) znižanje primerov invalidnosti 

Varljivo bi bilo pričakovati že
takoj v začetku neke otipljive re
zultate. Že sama beseda »preventi
va« nam pove, da je zadeva dolgo
ročnejšega pomena, ki bo ob od
pravi nekaterih vzporednih sprem
ljajočih pojavov dala otipljivejše

rezultate šele po nekem daljšem ob
dobju. šele po tem obdobju bo moč 
dokončno ugotoviti, ali je vlaganje 
sredstev upravičeno in ali se dejav
nost na tem področju odvija v skla
du z nameni.

Z izvedbo te ankete smo za za
četek želeli priti le do nekih sploš
nih ugotovitev v odnosu in na rela
ciji plačnik — zdravilišče — korist
nik. Iz navedenih ugotovitev naj bi 
delovna organizacija kot plačnik 
zdravljenja ugotavljala, ali je na 
tej relaciji karkoli, kar bi bilo po
trebno za normalno odvijanje 
zdravljenja dodati ali spremeniti. 
Če je to v resnici potrebno pa bo
mo lahko ugotavljali iz odgovorov 
in komentarja.
— Povprečna starost anketiranih 

je 45 let. Računajoč, da delovna 
storilnost začne padati pri 40 
letih, v rudarstvu raje še nekoli
ko preje, je bilo nujno potrebno 
upoštevati pri izbiri kandidatov, 
da se v povprečju izbranih dose
že oziroma preseže ta starost. 
To so ljudje, ki se bližajo sta
rosti upokojitvi in jim je s ta
kim zdravljenjem omogočeno, da 
normalneje dočakajo upokojitev.

— Podjetje za preventivno zdravlje
nje v letu 1968 ni določilo višine 
sredstev, ampak je odobrilo le 
število oseb, ki se v navedenem 
letu lahko zdravijo. Odobreno je 
bilo 70 zdravljenj za podjetje 
kot celoto, posamezna območja 
pa so jih koristila kot spredaj 
navedeno.

— V letu 1968 je bilo zdravljenje 
omejeno le na dve zdravilišči in 
to, na zdravilišče Cateške Top
lice, ki je namenjeno predvsem 
reumatikom in klimatsko zdra
vilišče v domu Staneta Žagarja 
v Bohinju.

Odgovori na stavljena vprašanja so 
bili naslednji:
1. Anketirani so bili vprašani glede 

pravilnosti napotitve. Hoteli smo 
zvedeti, ali so mnenja zdravst
vene in socialne službe ter ko
ristnika samega skladna. Gre 
namreč zato, da koristnika ne 
bi napotili v tako zdravilišče, ki 
bi dalo slabe rezultate, oziroma 
bi napotitev v neustrezno zdra
vilišče potegnila za seboj tudi 
druge posledice.
Od 54 anketiranih jih 52 potr
juje pravilnost napotitve, le dva 
to zanikata. V obeh primerih 
kjer je odgovor nikalen, pa je 
šlo za več obolenj hkrati, kjer 
je zdravljenje osnovne bolezni 
vzpodbujalo vzporedne. N. pr. 
zdravljenje osnovne bolezni 
zahteva tako terapijo, ki izčrpa
va in zahteva obilno in kalorično 
prehrano, zaradi vzporedne bo
lezni pa je predpisana dietična 
prehrana ipd.

2. Za mnenje o tem, kako je vpli
valo 21 dnevno zdravljenje na 
zdravstveno stanje anketiranih, 
smo določili štiri možne odgo
vore.
Glede na starost in delovno do
bo ter še nekatera druga dejstva 
nismo pričakovali odgovorov na 
vprašanje pod št. 1. Povsem nor
malno pa se nam zdi, da je od 
števila anketiranih kar 49 odgo
vorilo, da se po zdravljenju bo
lje počutijo.
V 4 primerih menijo koristniki 
da ne čutijo nobene spremembe, 
v enem primeru pa se je stanje 
poslabšalo. Med navedenimi pe
timi primeri pa sta tudi tista 
dva, ki menita, da napotitev ni 
bila ustrezna bolezni.

3. Če je 21 dnevno bivanje v zdra
vilišču zadosti dolgo, menijo an
ketirani naslednje:
Nihče od vprašanih ne meni, da 
je 21 dnevno bivanje v zdravili
šču predolgo. Razumljivo!
36 anketiranih meni, da je 21 
dnevno bivanje v zdravilišču pri
merno dolgo.
Bolj zanimiva pa je trditev 18 
anketiranih, ki menijo, da je 21 
dnevno bivanje v zdravilišču pre
kratko.
Večina je objektivno ocenila 
vprašanje in odgovor. To je ver
jetno tista kategorija anketira
nih pri katerih je preventivno 
zdravljenje podvzeto v pravem 
času, realno pa so znali oceniti 
tudi trenutne možnosti delovne 
organizacije, verjetno pa tudi 
težje prenašajo daljšo odsotnost 
od delovnega mesta in družine. 
Druga skupina anketiranih, ki 
trdi, da je bivanje prekratko, pa 
je tudi do neke mere razumlji
va. Verjetno gre za skupino, ka
terih stopnja bolezni ne spada 
več v skupino preventive in za
radi težine bolezni zahtevajo več 
kot so dejanske možnosti. 
Pomembno je vsekakor mnenje 
tiste skupine, ki smatra, da je 
21 dnevno bivanje primerno dol
go, saj je treba pri tem vsekakor 
upoštevati zmožnosti delovne 
organizacije oziroma razpoložlji
va sredstva, ki jih koristniki sa
mi ustvarjajo.

4. in 5. Iz naslednjih dveh vprašanj 
smo želeli izvedeti ali so korist
niki imeli možnost popolne 
zdravstvene oskrbe in njen uči
nek.
Poleg tega pa smo želeli dobiti 
tudi mnenje o tem, ali je oskrba 
enaka tisti, ki jo uživajo tisti, 
katerih plačnik je socialno zava
rovanje, oziroma samoplačniki, 
glede na to, da so cene enotne. 
Ker navedenih dveh vprašanj ni 
mogoče številčno prikazati, naj 
navedem samo ugotovitve, ki iz-



Anketni list
Naše podjetje že drugo leto Izdaja svoje glasilo »Srečno«, ki nadaljuje delo prejšnjega ciklostiranega gla

sila Informator. V tem času je bilo objavljenih veliko število člankov, z najrazličnejšo vsebino. Uredniški odbor gla
sila Srečno bi rad zvedel za mnenje o kvaliteti oziroma vsebini doslej izišlih številk glasila Srečno. Zato naprošamo 
vse člane naše delovne skupnosti, da podajo na tem anketnem listu svoje mnenje na stavljena vprašanja. Vprašanja 
so postavljena tako, da nanje odgovorite z DA ali NE. Ustrezen odgovor obkrožite.

Anketa je anonimna!
1) Vam sedanja zunanja oblika glasila Srečno ugaja?
2) Je bil obseg posameznih številk (število strani) prevelik?
3) So bili objavljeni članki predolgi?
4) Kateri članki so vam bili najbolj všeč:

— o proizvodnih problemih
— o investicijah
— o finančnem oziroma gospodarskem stanju podjetja
— o delu družbeno-političnih organizacij
— o delu kulturnih in športnih društev
— o delu samoupravnih organov
— o anketi med člani delovne skupnosti
— o kadrovskih in izobraževalnih vprašanjih
— novice iz delovnih enot
— o gospodarski reformi
— o potovanjih v inozemstvo
— o stanovanjski problematiki
— o zdravstvenem stanju kolektiva
— o varnosti pri delu
— o delu poslovnih združenj
— o študijsko-razvojnem delu
— o raznih statističnih podatkih
— o prodaji premoga
— o delu obrata za specialna rudarska dela
— o delitvi dohodka
— o izumih in tehničnih izboljšavah
— o delu občinskih skupščin

5) Ste mnenja, da bi v naslednjih številkah glasila »Srečno« zajeli 
poleg dosedanjih stalnih informacij še prispevke iz naslednjih 
področij:
— o napredku rudarske tehnike in storilnosti v drugih državah
— o perspektivah premogovništva
— o perspektivah ZP-T
— o delu drugih podjetij v naši bližnji okolici
— o delu posameznih obratov oziroma delovnih enot
— o delu ostalih jugoslovanskih rudnikov
— literarni prispevki na rudarsko temo
— večje število novic iz kolektiva
— ostali predlogi:

DA — NE 
DA - NE 
DA — NE

DA — NE 
DA — NE 
DA — NE 
DA — NE 
DA — NE 
DA — NE 
DA — NE 
DA — NE 
DA — NE 
DA — NE 
DA — NE 
DA — NE 
DA — NE 
DA — NE 
DA — NE 
DA — NE 
DA — NE 
DA — NE 
DA — NE 
DA — NE 
DA — NE 
DA — NE

DA — NE 
DA — NE 
DA — NE 
DA — NE 
DA — NE 
DA — NE 
DA — NE 
DA — NE 
DA — NE

6) Bi bili pripravljeni za-to v bodoče plačevati za glasilo Srečno 
določeno naročnino za kritje dela stroškov:
— ničesar DA — NE
— do 0,20 din DA — NE
— do 0,50 din DA — NE

7) Splošni predlogi za izboljšanje oblike, obsega in vsebine glasila
Srečno:

OPOMBA: Anketni list naj izpolni vsak bralec glasila Srečno. Izpolnjen anketni list je treba oddati do 
15. novembra 1969 obratnemu tajništvu, kjer je izpolnjevalec zaposlen, to pa ga bo odposlalo splošnemu sektorju na 
upravo ZP — za uredniški odbor.
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bajajo iz odgovorov.
Iz odgovorov je razvidno, da so 
imeli koristniki na razpolago vse 
zdravstvene usluge, ki jih je 
predpisoval zdraviliški zdravnik 
pod enakimi pogoji za vse paci
ente v zdravilišču.
Iz odgovorov je moč razbrati, da 
so poleg rednih zdravstvenih u- 
slug imeli koristniki tudi pravi
co do pregledov na lastno željo, 
ali obratno.
0 posameznih zdravstvenih us
lugah se anketirani pohvalno iz
ražajo tudi glede izvedbe in ko
ristnosti. To bo vsekakor treba 
prenesti na upravo zdravilišč, da 
bi ob eventuelnem ponovnem 
zdravljenju, koristnost posamez
nih uslug upoštevala.

6. Nekateri izmed koristnikov so, 
kot sem omenil, že v začetku 
imeli razen osnovne tudi vzpo
redne bolezni, zaradi katerih so 
morali uživati dietično hrano. 
Zanimalo nas je, če zdravilišča 
to obljubo, ki so jo dala ob skle
panju pogodb tudi upoštevajo. 
Od 54 anketiranih jih je imelo 
kar 50 predpisano navadno pre
hrano, le 4 so postavljali zahte
vo po dietični prehrani. Dobili 
so jo trije, enemu pa ni bilo u- 
godeno. Začudeni smo bili nad 
tem in bomo zadevo ob prvem 
razgovoru z merodajnimi skuša
li osvetliti.

7. in 8. Vprašanji se nanašata na 
vprašanje pod štev 4.

9. Vprašanje je sicer nadaljevanje 
vprašanja pod št. 2 in je hkra
ti tudi najbolj pomembno in bi
stveno za delovno organizacijo 
in koristnika. Iz odgovora same
ga pa je moč dobiti tudi odgo
vor, ali je vlaganje sredstev v to 
dejavnost upravičeno ali ne. An
ketirani odgovarjajo takole:
6 jih meni, da po vrnitvi iz 
zdravljenja delajo zopet normal
no.
44 jih meni, da po vrnitvi iz 
zdravljenja delo lažje zmaguje
jo.
3 menijo, da po vrnitvi ne za
znavajo nobenih sprememb.
1 meni, da svoje delo po vrnitvi 
težje zmaguje in še ta primer 
se nanaša na tistega, ki zatrjuje, 
da ni bil pravilno napoten. 
Prepričan sem, da vložena sred
stva najdejo dovolj opravičila v 
prvih dveh odgovorih. Če petde
set ljudi po zdravljenju svoje 
delo lažje zmaguje, ali dela zo
pet normalno pomeni, da delajo 
redno, predvsem pa varneje, ne 
glede na to koliko časa bo to 
trajalo. To pravim zato, ker so 
nekateri anketirani poudarjali 
izjave zdraviliškega zdravnika, 
da morajo tako zdravljenje vsaj 
še dvakrat ponoviti, kar pome
ni, da se jim po nekem določe
nem obdobju zdravstveno stanje 
lahko zopet poslabša. Čeprav se 
v odgovorih na to vprašanje ne 
more dati realna ocena brez u

streznih globljih medicinskih 
preiskav, je vendar osnovno in 
zadovoljivo že pozitivno mnenje 
anketiranih in njihovo počutje.

10. Zanimalo nas je, če so odnosi 
na relaciji osebje zdravilišča kot 
celota — koristniki, korektni in 
v skladu s ponudbo in obvezno
stmi ustanove.
41 jih meni, da je bil odnos o- 
sebja do njih zelo dober. 13 jih 
meni, da je bil ta odnos zadovo
ljiv.
Iz navedenega je moč sklepati, 
da v nobenem primeru ni prišlo 
do kršitve korektnosti in izpol
njevanja obveznosti osebja na- 
pram pacientom, kar je vseka
kor razveseljiv pojav.
Ker se na isto vprašanje nana
ša tudi vprašanje pod štev. 11, 
12 in 14 v katerih so bili anke
tirani povprašani tudi o neka
terih manj bistvenih zadevah 
naj mimogrede odgovorim tudi 
na to.
V nobenem primeru niso opazi
li, da bi v zdravilišču delali med 
pacienti razlike. To vprašanje 
smo postavili namenoma zato, 
ker vemo, da rudarji na take ne
pravilnosti svojstveno reagirajo. 
Glede hišnega in zdraviliškega 
reda meni 53 anketiranih, da je 
bil zadovoljiv, da so imeli mož
nost normalno počivati in, da 
niso opazili nerodnosti, ki bi vpli
vale na normalno odvijanje 
zdravljenja. Samo v enem pri
meru je bilo podano nasprotno 
mnenje, ki ga je sicer treba upo
števati, vendar z rezervo.
Na nastanitev v zdravilišču, tu 
so mišljene sobe, oprema in le
ga sob, ki so namenjene izključ
no počitku, anketirani niso imeli 
nobenih pripomb. Vprašanje je 
bilo postavljeno zato, ker imajo 
npr. Čateške Toplice tudi izven 
območja ustanove in precej od
daljene, kar povzroča zlasti paci
entom, ki se težje gibljejo, dolo
čene težave.

13. Poleg zahteve po dobrih zdrav
stvenih uslugah, ki so osnovnega 
pomena za koristnika in plačni
ka, je zelo važno tudi, kako je 
pripravljena prehrana. Tem več
jo pozornost pa je treba posve
titi prehrani, ker sam način 
zdravljenja zahteva določen na
por kot npr. masaža, mineralne 
in parne kopeli, sprememba kli
me in utrjajoča telovadba ter 
sprehodi. Zanimalo nas je ne
posredno mnenje o tem.
31 anketiranih se o prehrani po
hvalno izraža.
20 anketiranih nima o prehrani 
nobenih pripomb.
3 anketirani so bili s prehrano 
nezadovoljni.
Iz navedenih mnenj je moč ugo
toviti, da so zdravilišča skoraj 
v celoti zadovoljila potrebi po 
dobri prehrani, tako količinsko 
kot po kvaliteti. Mnenja treh, ki 
s hrano niso bili zadovoljni, je 
treba jemati z rezervo, ker sta

dva od teh bila nepravilno napo
tena, kot že spredaj navedeno, 
tako da ta dva ne moreta zma
njševati splošnega vtisa. V enem 
primeru pa gre za nekvalitetno 
sadje, ki se daje le kot dodatek 
k osnovnim jedem.

15. Na vprašanje, če so imeli anke
tirani med zdravljenjem obču
tek, da se zdravstveno osebje 
prizadeva izboljšati njihovo 
zdravstveno stanje odgovarjajo 
takole:
Vsi anketirani so odgovorili z 
DA, kar pomeni, da je bilo v ce
loti zadoščeno njihovim materi
alnim zahtevam poleg osebnega 
zadovoljstva, ki ima tudi znaten 
vpliv na dobro počutje in ne 
nazadnje tudi na zdravje.

16. Na vprašanje kaj menijo anketi
rani o tem, ali so rezultati pre
ventivnega zdravljenja tolikšni, 
da opravičujejo vložena sred
stva, odgovarjajo:
54 anketiranih t. j. vsi, izjavlja
jo da sredstva v te namene o- 
pravičujejo vlaganja, kar pome
ni, da bi bilo nadaljevanje te de
javnosti pod enakimi ali vsaj 
približno enakimi pogoji uteme
ljeno.

17. Da se potrdi mnenje anketiranih 
iz prejšnjega vprašanja smo jim 
zastavili naslednje vprašanje:
Če bi se izkazalo, da delovna or
ganizacija ne bi imela dovolj 
sredstev za tovrstno zdravljenje, 
ali bi bili v tem primeru pri
pravljeni prevzeti del stroškov. 
Anketirani odgovarjajo:
39 anketiranih se je izreklo za 
soudeležbo pri kritju stroškov. 
Proti soudeležbi je bilo 15 anke
tiranih in sicer, 10 iz področja 
Zagorja, 4 iz področja Trbovelj 
in 1 iz področja Hrastnika.
Kar precejšnje število je tistih, 
ki niso pripravljeni prispevati ni
česar. Pri tem je seveda nujno 
potrebno upoštevati gmotno sta
nje posameznika in dejstvo, da 
je proti udeležbi večina iz pod
ročja Zagorja, kjer so v povpreč
ju osebni dohodki najnižji. Med 
navedenimi pa je tudi večina ta 
kih, ki imajo številne družine in 
ne prenesejo drugih izdatkov.

18. Vsi anketirani so ob izpolnitvi 
anketnega lista bili seznanjeni o 
dosedanji izbiri kandidatov in 
šele potem so na to vprašanje 
lahko odgovarjali.
Od 54 anketiranih jih 44 meni, 
da je sedanji način izbora ust
rezen. Menijo namreč, da ob so
delovanju več ljudi pri izboru 
lahko pride do uveljavljanja ve- 
čih teženj. Zagovarjajo mišlje
nje, da je najbolje, da ta izbor 
še nadalje opravljajo strokov
ne službe, predvsem zdravstve
na.
10 anketiranih meni, da sedanji 
način izbora ni ustrezen. Tako 
mišljenje zagovarjajo 3 Zagor
jani, 5 Hrastničanov in 2 Tr
boveljčana. Kljub njihovi do
zdevni neustreznosti pa ne pred
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lagajo ničesar dodatnega, tako 
da njihovega mnenja ni mogoče 
jemati resno.

19. Na vprašanje, če bi še koristili 
možnost preventivnega zdravlje
nja, če bi jim taka možnost bi
la dana odgovarjajo:

vseh 54 anketiranih je izjavilo, 
da bi se take možnosti v danem 
primeru še poslužili.
Do konca leta 1969 bo izvedena 
tudi druga anketa med tistimi 
člani kolektiva, ki so koristili 
preventivno zdravljenje v letu

1969. Ta skupina je bila po števi
lu močnejša, zato bomo tudi to 
objavili in na osnovi skupnih re
zultatov posredovali ustrezne 
zaključke.

Kralj Martin

Delo samoupravnih organov
Osrednji delavski svet in uprav

ni odbor našega podjetja sta imela 
v času od 1. avgusta do 10. oktobra 
1969 naslednje seje oziroma zase
danja, na katerih so razpravljali in 
sklepali o naslednjih zadevah:

1) Na 7. seji upravnega odbora, dne 
15. avgusta 1969:

— ugodno je rešil šest vlog, dve je 
zavrnil, pet pa jih je sprejel na 
znanje,

— na predlog komisije ODS za izu
me in tehnične izboljšave je o- 
dobril tovarišu Knezu Alojzu, 
oskrbniku reševalne postaje na 
rudniku Trbovlje, izplačilo en
kratne denarne nagrade v višini
1.500,00 din za osvojeno tehnič
no izboljšavo — izdelavo poseb
ne patrone za izolacijske apara
te tipa Drager,

— pripravil je predlog za ODS za 
odobritev spremembe pravilni
ka o delitvi osebnih dohodkov 
za delovno mesto vodje komu
nalnega oddelka,

— potrdil je poročilo o rezultatih 
proizvodnje in porabe glavnih 
vrst materiala za letošnje leto,

— sektor za tehnično pripravo je 
dobil nalogo, da pripravi pred
log za spremembo programa u- 
porabe amortizacijskih sredstev,

— obrat za specialna rudarska de
la je dobil nalogo, da mora te
sneje sodelovati s tehničnim 
vodstvom in kadrovskim sektor
jem ZP, z namenom, da bi enot
no reševali in odločali o proble
mih dela in poslovanja OSRD,

— na znanje je sprejel informacijo 
o problematiki prodaje premoga 
in opeke; s strani kupcev je 
namreč zelo velik interes za pre
mog, katerega pa zaradi že zna
nih okoliščin ni mogoče v želje- 
nih oziroma pogodbenih količi
nah, dobavljati kupcem,

— na podlagi pooblastila ODS je 
odobril nove cene komercialne
mu premogu iz rudnika Zagorje 
za 10 °/o in komercialnemu pre
mogu iz rudnikov Trbovlje in 
Hrastnik za 5 %, z veljavnostjo 
od 1. 9. 1969 dalje; za zvišanje 
se je odločil po predhodni ana
lizi tržišča, stroškov itd.,

— imenoval je tričlansko komisijo 
za izdelavo osnutka nove organi
zacije samoupravnih organov v 
podjetju,

— na predlog kadrovske komisije 
je odobril nekaj štipendij in šti

pendijskih pomoči ter izplačilo 
šolnin.

2) Na 21. zasedanju osrednjega de
lavskega sveta, dne 28. avgusta 
1969:

— sprejel je nov pravilnik o delov
nih razmerjih, vključno z neka
terimi dopolnitvami in spre
membami,

— uprava podjetja je dobila nalo
go, da izposluje pri republiškem 
rudarskem inšpektoratu dovolje
nje, da se smejo absolventi ru
darskega šolskega centra, ki 
vstopijo na delo pri ZP-T, zapo
sliti v jami pred 18. letom sta
rosti,

— na znanje je sprejel sklep uprav
nega odbora, da se od 1. sep
tembra 1969 dalje povečajo ce
ne premogu za 10 % (Zagorje) 
oziroma 5 % (Trbovlje in Hrast
nik),

— odobril je prenos novozgrajene
ga stanovanjskega bloka RB—2 
Kisovec v upravljanje s strani 
stanovanjskega podjetja Zagor
je, z veljavnostjo od 1. avgusta 
1969 dalje,

— odobril je prodajo izločene zgra
dbe Grajska 5 v Zagorju, naju
godnejšemu ponudniku,

— odobril je brezplačen prenos 476 
m2 rudniškega zemljišča v Hra
stniku, na občino Hrastnik, na
mensko za izgradnjo nove pe
karne,

— odobril je izločitev stanovanj
skih zgradb Loke 30 in 30 a ter 
stanovanjsko barako Kisovec 90 
iz družbenega upravljanja, z ve
ljavnostjo od 1. avgusta 1969 da
lje; vsi ti objekti bodo zaradi 
dotrajanosti oziroma rudarjenja, 
porušeni,

— odobril je spremembo pravilni
ka o delitvi osebnih dohodkov z 
uvedbo novega delovnega mesta 
vodje komunalnega oddelka rud
nika Trbovlje in vodjo stroškov
nega knjigovodstva ZP,

— imenoval je kot predstavnika — 
delegata za volitve predstavni
kov v skupščino in članov v svet 
gospodarske zbornice SRS, glav
nega direktorja Ivančiča Alber
ta, dipl. inž. rud.

3) Na 8. seji upravnega odbora, dne
11. septembra 1969:

— dve vlogi je rešil ugodno, tri je 
zavrnil, o eni pa bo ponovno

razpravljal,
— odobril je službeno potovanje na 

Madžarsko tov. Bantanu Brunu, 
dipl. inž. el., vodji elektro služ
be ZP, zaradi udeležbe na mhed- 
narodnem posvetovanju o vzdr
ževanju rudarskih strojev in na
prav,

— pripravil je predlog za ODS za 
odobritev novih cen za prevoze 
s tovornjakom OM-Titano,

— odobril je nekaj štipendij in šti
pendijskih pomoči ter plačilo 
šolnine oziroma šolanja na raz
nih srednjih in visokih šolah,

— kadrovski sektor je dobil nalo
go, da pripravi poročilo o višini 
doslej porabljenih sredstev za 
kadre, s posebnim ozirom na 
štipendije, štipendijske pomoči 
in strokovno usposabljanje,

— odobril je notranjo razporeditev 
v sistemizaciji delovnih mest 
varnostnega tehnika iz SVD 
ZP—T,

— načelno je dal soglasje za izved
bo adaptacije dosedanje stano
vanj sko-poslovne zgradbe Trg re
volucije 14 s tem, da se dozida 
še eno nadstropje in vsi prosto
ri v tej zgradbi porabijo za služ
bene prostore,

— potrdil je poročilo o poteku pro
izvodnje in proizvodni proble
matiki po posameznih delovnih 
enotah. Ob tej priliki je sogla
šal tudi z ukrepi, ki jih je upra
va podjetja podvzela v zvezi z 
zmanjšanjem dobav manjkalori- 
čnega premoga termoelektrarni 
zaradi okvare na novi turbini, 
katere popravilo bo trajalo dalj 
časa,

— vodstvi rudnikov Hrastnik in Tr
bovlje sta dobili nalogo, da iz
vedeta razgovore z nadzorno-teh- 
ničnim osebjem. Na razgovorih 
morajo seznaniti navzoče s situ
acijo, kakršna je nastala v zvezi 
z zelo zmanjšanimi dobavami pre
moga termoelektrarni,

— vodstvo uprave podjetja je do
bilo nalogo, da pristojne službe 
določijo, katera dela po progra
mu uporabe investicijskih sred
stev je možno izločiti iz progra
ma, da bi na ta način dobili 
sredstva za pospešeno graditev 
tistih investicijskih objektov, ki 
bodo omogočili proizvodnjo ko
mercialnega premoga na rudni
kih Hrastnik in Trbovlje,

— potrdil je poročilo o poteku iz
gradnje investicijskih objektov
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in poteku nabav investicijske o- 
preme ter o sredstvih, ki so bila 
v ta namen izčrpana po posa
meznih vrstah in posameznih de
lovnih enotah. V času od 1. 1. 
do 31. 7. 1969 je bilo porabljenih 
za investicijsko izgradnjo pri ce
lotnem podjetju 5,769.476 oziro
ma 38.5 % od skupno razpolož
ljivih sredstev; ob tej priliki je 
sklenil, da morajo strokovne 
službe izdelati rebalans progra
ma uporabe investicijskih sred
stev za letošnje leto,

— potrdil je, da morajo rudniške 
stanovanj, komisije preko prav
nega sektorja biti dosledne pri 
nasilnih vselitvah v rudniška 
stanovanja in sicer v tem smis
lu, da morajo obvezno zahtevati 
sodni postopek za izselitev na
silno vseljenih strank v rudni
ška stanovanja.

4) Na 9. seji upravnega odbora, dne 
26. septembra 1969:

— potrdil je poročilo o stroških ru
darskega šolskega centra ter po
ročilo o izplačanih štipendijah v 
letošnjem letu,

— dopolnil je sklep iz prejšnje se
je, ki se nanaša na tarifo za no
vo nabavljen tovornjak v avto- 
parku,

— Trebušaku Janezu iz Zagorja je 
odobril izplačilo enkratne od
škodnine v višini 1.047,70 din za
radi škode, ki je nastala ob ne
urju 22. avgusta 1.1. na njego
vem vrtu, ker ni bilo mogoče 
pravočasno zaradi narasle vode 
dvigniti rudniške zapornice v 
strugi Kotredežce,

— odobril je 30-dnevno strokovno 
izpopolnjevanje v Zahodni Nem
čiji tovarišema Jenčiču Francu, 
dipl. inž. kemije in Švajgerju 
Zdravku, dipl. inž. rud.; nadalje 
je odobril 5-dnevno službeno po
tovanje v Zahodno Nemčijo to
varišem Klenovšku Srečku, dipl. 
inž rud., Dolancu Borisu, dipl. 
inž. rud. in Zupanu Ivanu — za
kadi urejanja nekaterih tehnič
nih in finančnih zadev pri firmi 
Deilmann-Haniel; Mlakarju Mir
ku- dipl. inž. rud. in Turnšku 
Romanu 1-dnevno potovanje v 
Avstrijo zaradi nabave opreme 
za separacijo,

— pripravil je predlog za ODS za 
odobritev spremembe cene za 
prevoz deputatnega premoga na 
relaciji razdeljevalnica premoga

Trbovlje—Dobovec, Škofja riža 
in Župa,

— na znanje so sprejeli informaci
jo o opravljenem službenem po
tovanju tovariša Bantana Bru
na, dipl. inž. el. na Madžarsko,

— seznanjen je bil s težavami, ki 
jih ima OSRD pri izvajanju del 
na gradbišču v Boru; na grad
bišču je v jami oziroma jašku 
izredno velik dotok vode, pa tu
di ostali geološki pogoji otežko- 
čajo napredovanje. Z investitor
jem doslej ni bilo mogoče dose
či sporazuma glede spremembe 
cen,

— potrdil je finančni obračun in 
delitev dohodka za avgust in za 
razdobje januar—avgust t. L,

— sklenil je, da mora rudnik Za
gorje stalno stremeti za zmanj
ševanje proizvodnih stroškov in 
pa zmanjšati negativni finančni 
rezultat prvih osmih mesecev 1.1.

— rudnika Hrastnik in Zagorje mo
rata ob ustreznem razporejeva- 
nju moštva in ustreznejši orga
nizaciji dela povišati povprečno 
dnevno proizvodnjo premoga za
radi omejene proizvodnje pre
moga na rudniku Trbovlje, do
kler bo v popravilu nova turbi
na v TET II.,

— soglašal je z osnutkom nove or
ganizacije samoupravnih orga
nov, katerega je pripravila ob
časna komisija upravnega od
bora,

— potrdil je poročilo o gospodar
jenju z jeklenim podporjem v 
času od leta 1953 do 1968. Ana
litski oddelek je dobil nalogo, da 
razširi analizo o gospodarjenju 
z jeklenim podporjem še na leto 
1969. V sodelovanju z ostalimi 
strokovnimi službami pa bo pri
pravil do konca 1.1. poseben pra
vilnik o gospodarjenju z jekle
nim podporjem,

— pripravil je predlog za ODS, da 
bi naše podjetje odobrilo poro
štvo za najetje inozemskega ko
mercialnega kredita cementarni 
Trbovlje, v višini 3.313,000 din 
pri kreditni banki in hranilnici 
Ljubljana,

— komisija ODS za varstvo pri de
lu je dobila predlog, da takoj 
razpravlja o problematiki strel
cev, ki zaradi poslabšanega 
zdravstvenega stanja ne morejo 
več opravljati dela na doseda
njem delovnem mestu. Gre za 
to, da ti člani delovne skupnosti 
ne bi bili oškodovani pri oseb
nih dohodkih.

5) Na 22. zasedanju osrednjega de
lavskega sveta, dne 29. septem
bra 1969:

— potrdil je poročilo o problema
tiki proizvodnje ter komercial
nih problemih,

— soglašal je z dosedanjimi ukre
pi, ki jih je vodstvo podjetja iz
vedlo v zvezi z zmanjšanimi do
bavami manj kaloričnega premo
ga iz rudnika Trbovlje termoe
lektrarni Trbovlje zaradi daljše 
okvare turbine,

— analitski oddelek je dobil nalo
go, da seznani vse tri rudnike, 
o rezultatih analize gospodarje
nja z jeklenim podporjem z na
menom, da sprejmejo ustrezne 
ukrepe za izboljšanje tega poslo
vanja,

— potrdil je osnutek predloga no
ve organizacije samoupravnih or
ganov pri ZP ter ga hkrati dal 
v razpravo vsem delovnim eno
tam, družbeno-političnim organi
zacijam, samoupravnim organom 
in članom delovne skupnosti,

— potrdil je poročilo o delu služ
be varstva pri delu s posebnim 
ozirom na ugotovitve in ukrepe, 
ki jih je predpisal republiški ru
darski inšpektorat o rednem, let
nem pregledu jamskih in zuna
njih naprav; s tem v zvezi je 
ODS sklenil, da se z veljavnost
jo od 1. 10. 1.1. ukinejo delovna 
mesta spremljevalcev vlakov pri 
skupnem prevozu, ki je v sesta
vu separacije,

— potrdil je rebalans programa u- 
porabe investicijskih sredstev za 
leto 1969; spremembo je bilo 
sprejeti zaradi povečanja rudar
skih del na rudniku Trbovlje, 
zvišanja sredstev za zunanje 
zgradbe in projekte ter sredstva 
za nabavo opreme za obrat za 
specialna rudarska dela,

— cementarni Trbovlje je odobril 
poroštvo za najetje inozemske
ga komercialnega kredita v zne
sku 3.313,00 din pri KBH Ljub
ljana, namensko za razširitev o- 
ziroma rekonstrukcijo tovarne 
cementa,

— določil je, da se poslovni sklad 
stranskih dejavnosti OSRD, GRA- 
MAT-a in avtoparka razdeli na 
osnovno dejavnost ZP in druge 
uporabnike storitev teh dejav
nosti, po doseženi realizaciji,

— določil je nove tarife za upora
bo tovornjakov — znamke OM- 
Titano,

— odobril je spremembo cen za 
prevoz deputatnega premoga iz 
Trbovelj na Dobovec, Škofjo ri- 
žo in Župo, zaradi spremenjenih 
pogojev. Za enkratni prevoz bo 
znašala tarifa odslej 65,00 din,

— odobril je izločitev nekaterih do
trajanih osnovnih sredstev na 
rudnikih Trbovlje in Zagorje.

Lenarič Tine

,V vfhcu bomo imeli 4vq meseca dopusta. Kje bom pa 
takrat-, ko boi ti v službi '■ *
,Ideja! Zakaj ga še meni nebi toliko čnsn dali?!'



STRAN 16 SREČNO St. 5 — oktober 1969

0 laboratorijskih analizah metana
Jugoslovanski predpisi o tehnič

nih ukrepih in o varnosti pri pod
zemeljskih rudarskih delih iz leta 
1967, zahtevajo v členu 261, da je 
treba pri jamah z metanom in dru
gimi nevarnimi plini — razen red
ne kontrole v jamski atmosferi — 
delati tudi kemične analize zraka 
glavnega izhodnega zračnega toka 
in sicer enkrat mesečno, posamez
nih zračilnih oddelkov po enkrat 
tromesečno, ako organ rudarskega 
inšpektorata ne odredi drugače. Z 
analizo zraka je treba ugotoviti ko
ličino kisika, metana, ogljikovega 
monoksida, ogljikovega olioksida in 
po potrebi še drugih nevarnih pli
nov v zraku. Če ni naprav za ana
litično določevanje vsebine ogljiko
vega monoksida, se ga lahko določi 
s pomočjo odgovarjajočih preciznih 
indikatorjev.

Do izdaje jugoslovanskega stan
darda lahko rudarski organ pred
piše način jemanja vzorcev zraka 
in opravljanja kemične analize.

Začasno navodilo za določevanje 
kategorije jame, slojev in za raz
vrstitev jamskih prostorov po stop
njah nevarnosti od metana z dne
11. 1. 1968 določa, da morata dva 
operaterja z dvema inštrumentoma 
kemično analizirati paralelne vzor
ce jamskega zraka.

V obeh primerih je treba torej 
metan določiti z analitičnimi kemij
skimi metodami. Mnogokrat je tre
ba dobiti podatke zelo hitro. Anali
tične laboratorijske metode pa za
htevajo določen čas. Če je v labo
ratoriju mnogo vzorcev jamskega 
zraka, na primer takrat, kadar se 
kategorizira jame z ozirom na me
tan in morajo biti analize gotove v 
12 urah po vzet ju vzorca jamskega 
zraka, je — upoštevaje za transport

vzorcev potrebni čas — tej zahtevi 
dostikrat težko v celoti zadostiti.

Ob obisku rudnika St. Eloy v 
Auvergni sem postal pozoren na 
dejstvo, da v laboratoriju analizi
rajo jamski zrak z električnimi la
boratorijskimi metanometri in ne s 
klasičnimi kemičnimi analitičnimi 
metodami. Zanimalo me je, kakšni 
so v tem pogledu predpisi franco
skega »Splošnega pravilnika o ek
sploataciji rudnikov čvrstih mine
ralnih goriv« (izdaja 1. 1968) in kaj 
je o laboratorijskih analizah me
tana napisano v znanem Vidalo- 
vem rudarskem priročniku »Explo- 
itation des mineš«.

Člen 179 navedenih francoskih 
rudarskih predpisov se glasi: »Vse
bino metana v izhodnem zračilnem 
toku iz vsakega samostojnega od
delka je v izrazito metanskih jamah 
ugotavljati vsakodnevno, v slabo 
metanskih jamah pa vsaj enkrat 
tedensko in sicer z indikatorji s ta
kojšnjimi rezultati. Vsaj enkrat me
sečno je rezultate kontrolirati z 
aparatom — analizatorjem metana.

Te periodične meritve je razteg
niti na vsak zračilni tok, za katere
ga se posebej zahteva omejena vse
bina metana.

Ugotovljene ali analizirane po
datke o količini metana je takoj 
vnesti v knjigo o zračenju.«

Uradno navodilo za uporabo na
vedenega splošnega pravilnika, pa 
se za člen 179 glasi takole: »S čle
nom 179 predpisane meritve naj 
vrši posebej za to določeni specia
lizirani uslužbenec. Napredovanje 
hodnika, nadkop, ali katerekoli de
lovišče, ki je opremljeno s separat
nim (sekundarnim) prezračeva
njem, lahko včasih samo zase pred

stavlja samostojni oddelek. Isti 
člen razširja metanometrične me
ritve na vse zračilne tokove, za ka
tere se posebej zahteva neka limiti
rana vsebina metana, npr. ob upo
rabi lokomotiv z motorji z notra
njim zgorevanjem ali električnih 
naprav.

Ko ohranjamo obvezo laborato
rijske kontrole meritev, katere so 
narejene z indikatorjem s takojš
njimi rezultati, ne podcenjujemo 
doseženega napredka v pogledu ob
čutljivosti in natančnosti metano- 
metrov, toda namen kontrole je ve
rifikacija zanesljivosti indikatorja«.

Primerjava našega in francoske
ga predpisa pokaže, da je francoski 
predpis strožji glede kontrole zra
čilnih tokov z ozirom na CH4, da 
je ta kontrola ob uporabi metano- 
metrov hitra in zelo pogosta, kar 
nedvomno zvišuje stopnjo varnosti 
dela v jamah. Laboratorijska kon
trola jamskega zraka, ki se vrši 
enkrat mesečno, se izvaja z labora
torijskimi električnimi aparati, ki 
delujejo na principu merjenja se
gret j a, ki nastane z zgorevanjem 
metana ob stiku s platinsko žico, 
katera je v eni od vej VVheatstono- 
vega mostiča in ki je po Joulovem 
efektu segreta nad temperaturo, ki 
ustreza točki začetka katalitičnega 
zgorevanja metana. Tudi te merit
ve so hitre.

In še o tem, kaj pravi Vidal v 
preje omenjenem francoskem uč
beniku rudarstva (knjiga II., izd.
1. 1962). »Laboratorijske analize 
metana.

Navedimo iz zgodovine:
— Lebretonovo bireto, kjer meri

mo količino svetilnega plina, ka
terega dodajamo metanski me
šanici, da dosežemo točko vžiga,

— Orsatov aparat, ki je zasnovan 
na zgorevanju metana na bakro
vem oksidu itd.

Teh aparatov skoro nikjer več ne 
uporabljajo, ker so laboratorijski 
metanometri bolj natančni in hit
rejši.«

Vidal je torej že skoraj upoko
jil najrazličnejše steklene labora
torijske aparature za analizo meta
na.

Naš kemijsko-tehnološki labora
torij bo v kratkem prejel prvi la
boratorijski metanometer francoske 
firme CAM. Upajmo, da bodo pri
stojni organi hitro odobrili njego
vo uporabo, ne glede na naše pred
pise, ki laboratorijskih modernih 
analizatorjev še ne poznajo.

V interesu varnosti je hitro in 
precizno določevanje metana ne sa
mo na deloviščih in pri kontroli 
vstopnih in izstopnih zračilnih to
kov glede na vsebino CH4 v sami 
jami, temveč tudi pri laboratorij
skih meritvah. Naši predpisi iz leta 
1967 so v tem pogledu bili zastare
li že ob izidu.

Pust Ivo, dipl. inž. rud.
Posledice zemeljskega plazu na Korbarici v Zagorju (posneto 26. 5. 1969)

(Foto: inž. Breganta Anton)
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V

Začetek novega šolskega leta v RSC
V začetku septembra se je na 

RSC začelo novo šolsko leto 1969- 
1970. Vajenci rudarske poklicne šo
le so razdeljeni v 6 oddelkov in si
cer v 2 prva, 2 druga in 2 tretja 
razreda. Številčno stanje je nasled
nje:

I. letnik: 25 vajencev
II. letnik: 39 vajencev

III. letnik: 49 vajencev 
Skupaj: 113 vajencev 
Iz prikazanih podatkov je raz

vidno, da se je letos v rudarsko po
klicno šolo za izučitev poklica kva
lificiranega rudarja — kopača vpi
salo le 25 vajencev (od 59 prijavlje
nih), od katerih jih obiskuje 14 
praktični pouk v Zagorju, 11 pa v 
Trbovljah. Zaradi tako majhnega 
števila vpisanih in zaradi razdrob
ljenosti praktičnega pouka je izva
janje samega pouka otežkočeno. 
Glede na trenutne široke možnosti 
zaposlovanja v drugih panogah in
dustrije je RŠC v soglasju in s pod
poro Zasavskih premogovnikov iz
vedel precej široko propagandno 
akcijo za vpis že v maju letošnjega 
leta. Če pogledamo od kod so vpi
sani doma, lahko ugotovimo, da so 
le iz krajev, ki smo jih obiskali, ta
ko da je: domačinov (Zagorje, Tr
bovlje) 7, štajerska in Prekmurje 
11, Hrvatsko Zagorje 3, BiH 4. Po 
informacijah je bil slab vpis letos 
tudi na drugih poklicnih šolah 
(med temi tudi na RŠC — Velenje), 
tako da naš primer ni izjemen, še 
vedno pričakujemo, da bo nekaj

vajencev prišlo iz BiH, kar je nuj
no, sicer prihodnje leto ne bo mo
goče izvajati praktičnega pouka na 
dveh rudnikih ker je tudi sedanji 
2. letnik številčno slabo zaseden.

S pričetkom novega šolskega le
ta smo se znašli v precej nezavid
ljivi situaciji glede jamskih šolskih 
delovišč. V jami Lakonca priprav
ljamo za odkopavanje zadnjo etažo 
(kota 252) istočasno pa raziskuje
mo zapadno krilo tega polja na 
koti 275, kjer je izdelano sedaj cca 
110 m raziskovalne proge po premo
gu. Zaradi kontinuitete izvajanja 
praktičnega pouka bi bilo nujno iz
delati projekt za odpiranje zapad- 
nega krila v polju Lakonca in ta
koj tudi pričeti z odpiralnimi deli, 
ker se bo sicer RŠC znašel v fi
nančnih težavah zavoljo tega, ker 
ne bo ob izvajanju praktičnega po
uka proizvajal zadosti premoga. De
nar za odpiranje zapadnega krila 
polja Lakonca ni zagotovljen.

Tudi v jami Kisovec bo treba 
izdelati podaljšek presipnega jaška 
iz 5. na 14. etažo v polju 40. S se
danjim lomljenim presipnikom s 5. 
na 10. etažo bomo na 11. etaži, ki 
je v pripravi za odkopavanje, že 
prišli v sam premogov sloj. Sred
stva, ki bi bila potrebna za izdela
vo tega objekta, so iz plana inve
sticij za leto 1969 izpadla in smo 
se tako znašli pred problemom, ka
ko ta jamski objekt graditi. Z iz
gradnjo bi bilo treba pričeti takoj.

Sicer so pa z novim šolskim le

tom zopet zaživele na RŠC vse iz
ven šolske dejavnosti, tako mladin
ska in partijska organizacija, dom
ska skupnost, delati je začel odbor 
za izdajo šolskega glasila, v teku 
so strokovna in družbena politična 
predavanja, delujejo krožki in za
živelo je novoustanovljeno šolsko 
športno društvo »Bratstvo«, za de
lovanje katerega bo vsak, ki je za
poslen na RŠC, prispeval do 10 din.

Tudi letos so ZPT v RŠC vpisali 
nove kovinarske in elektrikarske 
vajence, ki obiskujejo praktični po
uk v delavnicah ZPT, teoretični po
uk pa na SIC-u v Zagorju.

Številčno stanje je naslednje:

Elektrikarji 
L letnik: 7 vajencev

II. letnik: 4 vajenci
III. letnik: 11 vajencev 

Skupaj: 22 vajencev

Kovinarji
L letnik: 6 vajencev 

II. letnik: 7 vajencev
III. letnik: 10 vajencev 

Skupaj: 23 vajencev

Avtomehanikar
III. letnik: 1 vajenec

Skupno število vajencev: rudar
skih (113), elektrikarskih (22), ko
vinarskih (23) in avtomehanikar- 
skih (1) znaša v pričetku šolskega 
leta 1969/1970 torej 159 vajencev.

Kovač Pavel, dipl. inž. rud.

Potek rekonstrukcije opekarne
Sodobnost in napredek industri

je v vseh gospodarskih panogah se 
bliskovito razvija tudi v industriji 
gradbenega materiala. V zadnjih le
tih se je močno razvila opekarska 
industrija, ki stremi za tem, da pre
ide iz sezonske v industrijsko proiz
vodnjo in s tem doseže ustreznejšo 
rentabilnost, kar je tudi cilj naše 
družbene reforme.

Vse opekarne v Sloveniji razen 
Goriških opekarn so starejšega ti
pa, zato so bile potrebne novih re
konstrukcij in vlaganj denarnih 
sredstev za večjo in sodobnejšo 
proizvodnjo opečnih izdelkov. Ena 
najbolj zastarelih obratov v Slove
niji pa je bila naša opekarna in bi 
neinvestiranje pomenilo likvidacijo 
te dejavnosti. Naj slabši točki v ce
lotnem proizvodnem procesu sta 
bili izredno zastarel notranji tran
sport in pomanjkanje umetnega su
šilnega prostora za sušenje surove 
opeke. Zato je bil namen rekonst
rukcije na opekami zgraditi nove 
umetne sušilnice, ki bodo skrajšale

čas sušenja in podaljšale sezono o- 
pekarskega obrata. Nova ureditev 
notranjega transporta pa bo omo
gočila krajšo in lažjo dostavo po
sameznih proizvodov do končne fa
ze.

Sam začetek rekonstmkcije je 
bil izredno težak in zahteven. Z de
li smo pričeli ob koncu sezone, to
rej v mesecu novembru 1968. Treba 
je bilo porušiti prostore stare ko
palnice in stanovanjsko hišo, kjer 
se je takoj zataknilo. Tako ta za
deva še danes ni rešena, čeprav je 
minilo že skoraj eno leto. Težave so 
bile tudi z izkopom. Predno smo za
čeli z delom, smo morali odstrani
ti stare tire. Velika količina izko
panega glinenega materiala, ki se je 
ob deževnem vremenu zelo lepil in 
blatil, smo nakladali tudi ročno na 
tovornjake, ker je bil dostop z na
kladalcem PEŠCI nemogoč. Kljub 
vsem vremenskim neprilikam in iz
redno hudi zimi smo uspeli dogra
diti betonske piste in temelje nove 
sušilnice do začetka nove sezone

v letu 1969. Sama proizvodnja je 
bila in je še nekoliko okrnjena za
radi pomanjkanja sušilnega prosto
ra. Zadali smo si edino nalogo, da 
v najkrajšem času pozidamo novo 
umetno sušilnico, ki obsega 2x po 
12 komor in transportni hodnik. 
Kapaciteta umetne sušilnice je u- 
sklajena s kapaciteto krožne peči 
(sistem Hoffmann-ena naj večjih pe
či v Sloveniji) strojnice in narav
nih sušilnic. Mesečna kapaciteta u- 
metne sušilnice bo znašala od 
600.000 do 700.000 opečnih enot in 
še cca 300.000 opečnih enot iz na
ravnih sušilnih prostorov. Ti, zad
nji, pa pridejo v poštev le v letni 
dobi.

Gradnja sušilnic je lepo napre
dovala vse do danes, ko je objekt 
dograjen in so ostala le še manjša 
dodatna dela. Umetna sušilnica je 
pričela z rednim obratovanjem, to
da žal samo s 50 % zmogljivostjo. 
Zastoj je nastal pri nabavi in mon
taži generatorja na trdo gorivo, ki 
ga je projektiralo in izdelalo pod-
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jetje »KLIMA« iz Celja in ga za
radi preizkusnega obratovanja ni 
mogla dostaviti v pogodbenem ro
ku. S polovično kapaciteto umetnih 
sušilnic smo začeli obratovati ta 
mesec, ko je bilo včasih že konec 
sezone in bomo obratovali do kon
ca leta, oziroma do takrat ko nam 
bo sneg onemogočil pridobivanje 
gline iz deponije.
Z novo rekonstrukcijo bo stopila 
tudi naša opekama v korak z osta
limi slovenskimi opekarnami in si
cer po kvaliteti in proizvodnji, saj 
bo prešla iz sedanjih 4,5 milijonov 
na 8-9 milijonov enot opečnih izdel
kov letno ter se tako premaknila na 
vrh tabele slovenskih opekarn.

Golob Miro

Gradbena dela pri gradnjni umetne 
sušilnice za opeko na opekarni rud
nika Trbovlje ZP.V maju 1969

(Foto: Golob Miro)

LETOVANJE NA RABU
Počitniško razpoloženje je letos 

v glavnem za nami. Tu in tam se 
še spomnimo lepih pa tudi slabih 
ur in dogodkov in kmalu bodo na 
vrsti novi načrti, nove želje in za
hteve, nova razburjenja — opravi
čena in neopravičena, potrebna in 
nepotrebna.

Res je, da imamo zavoljo števil
nih naravnih lepot v gorskem sve
tu, na morju, v toplicah in dmgih 
letoviščih dovolj izbire za letovanje. 
Res pa je tudi, da je dovolj vzrokov 
zaradi katerih izbira za večino čla
nov delovne skupnosti ne pride v 
poštev. Že pred leti smo se odloči
li za letovanje na morju in izbrali 
Rab. Kolikor se še spominjam, to 
ni bilo povsem slučajno. V prvi vr
sti so za tako številni kolektiv po
trebne precejšnje zmogljivosti. Le-te 
je bilo pri omejenih denarnih sred
stvih mogoče doseči s kar najbolj 
racionalnim izkoristkom prostora 
in čim daljšo sezono. Vremenske 
prilike na Rabu pogojujejo eno in 
drugo. Toda kljub temu so bile v 
glavni sezoni zmogljivosti premaj
hne, da ne govorimo o možnosti iz
bire termina in stanovanja. Povsod, 
kjer se vsem željam ne da ustreči, 
pride do slabe volje, do nerganja 
in do očitkov. Verjetno bi se s po
drobno izdelanim pravilnikom o

pogojih ter pravicah in predpravi
cah o letovanju, izognili marsika
teri slabi volji. Vsak, ki se je zna
šel v kočljivem položaju, se je po 
svoje opiral na dejstva, ki so mu 
najbolj ustrezala. Nekdo na službe
na leta, drugi na vrstni red prijav, 
tretji na število letovanj in četrti 
zopet na leta, ki so potekla od zad
njega letovanja na Rabu. Nekateri 
so celo izračunali, kdo bi lahko le
toval v celoti na svoje stroške in 
kjerkoli. Sicer pa povečano zani
manje za letovanje na Rabu ni 
slabo znamenje.

Po večletnem premoru sem se 
odločil za letovanje v našem počit
niškem domu na Rabu. Kljub sezo
ni, termin ni bil problem. Vreme
nar j i-amater ji so se tokrat ušteli. 
Prav sredi počitnic (dekade) bo 
mlaj in dnevih okrog mlaja rado 
dežuje. Tokrat nam je bilo vre
me kljub mlaju naklonjeno. Manj 
naklonjeni so bili objestneži, ki so 
do kraja razočarali šoferja, ko so 
mu malo pred odhodom iz Trbovelj, 
iz avtobusa, ki je stal pred upravo 
ZP, demontirali in zlomili avtomo
bilsko značko »Mercedes«. Šofer je 
bil z avtobusom prvič v Trbovljah 
— lep sprejem? Naša iskrena pri
zadevnost zaradi primera, ga je po
tolažila. S svojim odnosom do nas

potnikov je le pokazal, da zaradi 
neljubega dogodka ni zmetal vse 
Trboveljčane kar v en koš.

Potovanje do Raba je potekalo 
brezhibno in po voznem redu. Za 
nami je bil prvi dan dopusta. V 
jutranjih urah se večina še ni od
ločila za svoj urnik preživljanja te
žko pričakovanih počitniških dni. 
Izkoristili smo teh nekaj minut. V 
glavnem vsi zadovoljni, smo se še 
pobliže spoznali in stekla je beseda. 
In tema razgovora — prvi vtisi. Za 
redne obiskovalce Raba so razlike 
med posameznimi leti manj opaz
ne, za vse ostale seveda bolj. Vsak 
je imel kaj povedati. Iz razgovora 
ni bilo težko ugotoviti, da kritič
nem očem ne bodo ušle niti malen
kosti. Pripombe na slaba ležišča in 
čistočo, posebno v paviljonih in sa
nitarijah. Kritične so bile ocene 
neenotnih in dotrajanih vrtnih gar
nitur. Tako smo že prvi dan in po
tem vse dni predno smo sedli, pre
izkušali trdnost stolov in se drža
li zlatega pravila, varno je varno. 
Marsikoga so motile neenotne, 
skromne in nekatere precej okru
šene skodelice za kavo ali čaj in 
podobno. Iz štirih delov, nekdaj 
dveh škatelj za šah, smo komaj od
brali figure za eno garnituro in še 
to okrnjeno, saj so bili zaradi ogor
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čenih borb naših prednikov konji, 
tekači in celo kralj, obglavljeni. 
Skratka ugotovili smo, da manjka 
rekvizitov za igro in šport. Zdelo 
se mi je, da je bilo za en sam dan 
letovanja prigovorov že kar preveč, 
saj se še nismo lotili obvezne kri
tike prehrane. Poleg tega pa bo 
prav gotovo ostalo še nekaj za u- 
pravnika in njegove najožje sode
lavce. Ni bilo treba dolgo čakati 
in na vrsto so prišle tudi te pri
pombe. Preslano-neslano, preveč 
mastno — premalo mastno, preveč 
krompirja, premalo moke in ob
ratno, okusno in neokusno in po
dobno. Jaz pa pravim, kolikor lju
di, toliko okusov, še najbolj real
na se mi je zdela pripomba večine, 
da bi bila hrana lahko boljša, saj 
je s tako pripombo verjetno vsak 
računal na svoj okus in svoje po
trebe. Rekli so, ne! Pripombe, ki 
izhajajo iz različnih okusov so eno, 
kritika na nivo kvalitete, izbire in 
sestavo obrokov pa je drugo.

Nekateri so skušali biti bolj pre
udarni in so jo takole zagodli: kaj 
bi pa radi za 10,00 din/dan. Na prvo. 
oceno res preudarno. Kljub temu 
se večina nad to pripombo ni nav
dušila. Kaj pa regres, ali niso tudi 
ta denar prispevali člani delovne 
skupnosti in tako tudi vsak korist
nik, ki letuje. Kaj pa tisti, ki regre
sa ne koristijo? Nihče jim kot čla
nom delovne skupnosti ne more 
kratiti teh pravic, da se prijavijo. 
Kdo, kolikokrat in kdaj bo kdo le
toval, naj bi bilo urejeno s pravil
nikom. Očitki, da člani delovne 
skupnosti niso skromni, niso bili 
na mestu. Sem na strani skromnih, 
nisem pa zato, da bi s pretirano 
skromnostjo, dajali revnejši zuna
nji videz podjetja kot dejansko je. 
Saj smo se tu in tam že tudi pri 
nekaterih drugih odločitvah opirali 
na reprezentančnost in ugled pod
jetja. Tisti, ki so obiskali svoje pri
jatelje iz drugih kolektivov, v dru
gih domovih, niso mogli skriti pri
zadetosti ob pripovedovanju vtisov, 
ki so jih tam dobili.

Na upravnika so leteli očitki, da 
je tudi sicer bolj skromno gosto
ljubje in prijaznost le preveč očitno 
delil na večje in manjše potrošni
ke tekočih dobrin. Za tiste, ki so 
ostali pri »Lero« ali celo kar pri 
kisli vodi, je ostalo njegove prijet
nosti bore malo ali nič. Ni nas pre

pričal, da se zaveda vseh dolžnosti 
in tudi pravic.

Po vsem tem, kar je bilo videti 
in slišati, bi človek dejal, da baro
meter očem pada in kaže že bolj 
na slabo vreme. Ce bo tako kot je 
z vremenom, ko je za slabim vedno 
lepo, se da tudi malo potrpeti.

Pravijo, da kdor dela, dela napa
ke, kdor ne dela, dela še večje. Na
pake smo delali tudi mi dopustni
ki. Pa ne zato, ker nismo delali, 
saj smo bili na brezdelje dopustniki 
upravičeni. Če smo samokritični po
tem priznajmo, da smo bili nepo
sredno udeleženi pri ustvarjanju re
da ali nereda, čistoče ali nečistoče. 
Tudi stanja opreme ne bi mogli v 
celoti naprtiti dotrajanosti in sla
bemu vzdrževanju, ker so nekateri 
znaki le preveč očitna posledica sla
bih odnosov do nje.

V tako številnih skupinah se 
nujno najdejo ljudje ne le različ
nih okusov, temveč tudi različnih 
značajev in navad, na katere ima 
počitniško razpoloženje večkrat še 
poseben vpliv.

Nekaterim ni šlo v račun, zakaj 
letovati v drugi republiki, ko ima
mo v Sloveniji toliko lepih krajev. 
Druge to ni motilo. Na Rabu slišiš 
v glavnem samo tujo govorico in 
tako bi bilo verjetno tudi v Sloven
skem primorju. V naši skupini, ki 
je bila čisto slovenska, so nas na 
to, da nismo v Sloveniji, poleg u- 
pravnika, spominjali le nekateri 
med mlajšimi, ki so se kar tako za 
prazen nič jasno in glasno v prist
nem žargonu pošiljali v ... Verjet
no bi bilo tako tudi na Slovenskem.

Na dopustu samo še zajtrk in 
potovanje nazaj se uradno ne šteje 
več v letovanje. Spremenili smo na
vade. Do zadnjega smo se nastav
ljali soncu in lovili posamezna pra
mena žarkov, če se je sonce skriva
lo za oblake. Na avtobusu pa smo 
bili dosledni v tem, da ja ne bo ko
ga obsvetilo. Kolikor ovinkov in ob
lačkov, tolikokrat okenske zavese 
v avtobusu gor in dol. Kljub temu, 
da je to početje spravilo celo šo
ferja iz ravnotežja, so nekateri le 
podkrepili svoj prav: na morje gre
mo zato, da se sončimo, avto pa 
ima premične zavese zato, da se jih 
pomika gor in dol.

Da bi ostal zvest naslovu sestav
ka, potem ne bi bilo prav, če bi o

stal le pri spominih na izrečene 
pripombe. Mnogo je ostalo tudi le
pih spominov. Že v samem začetku 
potovanja, ko smo se znašli v avto
busu, me je prevzelo vzdušje. Dana
šnji način življenja nas odtujuje in 
razdvaja. Čeprav vsi iz enega kraja 
in celo istega kolektiva, si postaja
mo tuji. Na avtobusu, vsi razpolo
ženi, vsi stari dobri prijatelji. Vsak 
je po svoje skušal biti kavalir in 
tolmač raznih nasvetov. Prisrčni so 
bili komentarji naj mlajših. Lepa 
vožnja z avtobusom, krasno jutro, 
mirno morje in temu primerno e- 
naka lepa vožnja z »Jablancem« na 
Rab, so pogoji, da se človek že 
prvi dan dopusta otrese vsakodnev
nih skrbi in tegob. In pred nami 
je bilo še vseh deset dni. Posamez
ne družine ali skupine in tudi po
samezniki so si po svoje, kakor je 
bilo komu najbolj prav, izdelali na
črt, kako bi najlepše izkoristili te 
dragocene dneve. Sončenje, kopa
nje, izleti peš, s čolnom ali avto
busom, sprehodi, veslanje, ribolov 
itd. Vdopoldanskih urah je bilo za
nimivo v mestu in na trgu, v večer
nih urah pa sprehod ob obali do 
pristanišča, kjer je bilo posebno 
živahno ob prihodih potniških la
dij. Nazaj grede pa na sla
doled, kavo ali dva deci. Ljubitelji 
glasbe so lahko izbirali od salonske 
do jazza, od električnih kitar in po
pevk, do koncerta godbe na pihala, 
ljubitelji plesa pa od valčka in pol
ke do tanga in sambe.

Čeprav je nekaterim že zdavnaj 
odveč obujati spomine na pretekle 
čase, mi misli hote ali nehote uha
jajo v tiste dni, ko so bili le zelo 
redki med nami, ki so videli mor
je. O letovanju na morju je bilo za 
nas navadne zemljane grešno mi
sliti. Ni bilo ne denarja, ne dopu
sta. Tako ima vsaka ocena svojo 
realnost, odvisno s kom ali s čim 
jo primerjamo. Zato pa imajo prav 
tudi tisti, ki opirajo svojo kritiko 
na sedanjost.

Kritične pripombe sem navedel 
izključno zavoljo dobronamernosti 
in koristnosti. Nepravilnosti, katere 
je mogoče s skupnimi prizadevanji 
takoj povsem odpraviti, niso niti 
najmanj tako pomembne, da bi za
to kdorkoli okleval, ko se bo pri
hodnje leto odločal za dopust na 
Rabu ali ostati doma.

Kovač Vilko

Kadrovske vesti
V času od 1. avgusta do vključ

no 30. septembra 1969 ima kadrov
ska služba Zasavskih premogovni
kov — Trbovlje, evidentirane na
slednje kadrovske spremembe:
Delovna enota Rudnik Hrastnik
Avgust — sprejeti:

Slapšak Terezija — čistilka. Knez

Rafael —■ jamski vozač, Slapšak 
Franc — jamski vozač. Maček Fer
do — jamski vozač, Knez Alojz — 
jamski vozač, Križaj Stanka — e- 
lektro tehnik - pripravnik;

September — sprejeti:

Daničič Jože — jamski vozač,

Cerjak Franc — jamski vozač, 
Kranjc Ivan — jamski kopač, Pal
čnik Viktor — elektrikar, Kocman 
Ivan — jamski vozač, Ramšak Mar
tin — jamski kopač, Hribšek Ru
dolf — ključavničar, Štojs Milan —■ 
jamski kopač, Selan Franc — dipl. 
inž. rud., Povše Gregor —- jamski 
vozač;

Avgust —odišli:

Dolšek Edi — obr. higieničar, u- 
pokojen; Goleč Franc — jamski ko
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pač, upokojen; Ravnikar Franc — 
jamomerec, upokojen; Vodušek 
Branko — jamski vozač, odpoved 
dela v poskusni dobi; Miklič Vojko
— zunanji delavec, praksa - v šolo; 
Klopotan Josip — vrtalec, samo
voljna odpoved; čakarič Jožo — 
jamski kopač, odpoved dela v po
skusni dobi; Tadič Nikola — jam
ski kopač, odpoved dela v poskus
ni dobi; Detič Ivan — jamski vo
zač, v JLA; Šentjurc Franc — jam
ski vozač, v JLA; Zabrložnik Jože
— jamski kopač, v JLA; češnovar 
Marjan — jamski kopač, v JLA; Ve
ber Jože — jamski vozač, spora
zumna odpoved; Trupina Stipe — 
jamski kopač, v JLA; Milinič Božo
— jamski kopač, v JLA; Prelogar 
Rafael — jamski vozač, v JLA; 
Osredkar Stane — jamski kopač, v 
JLA; Fujs Alojz — jamski kopač, 
v JLA; Zakošek Stane — jamski ko
pač, v JLA; Germ Štefan, jamski 
kopač, v JLA; Stražar Alojz — jam
ski kopač, v JLA; Draksler Milan
— elektrikar, v JLA; Zupanc Franc
— učni kopač, samovoljna odpoved;

September — odišli:

Bačnik Franc —- jamski kopač, 
upokojen; Hohnec Milan — jamski 
kopač, upokojen; Bevc Amalija — 
snažilka, upokojena; Kolander Jože
— jamski kopač, inv. upokojen; Tu- 
ranovič Ismet — jamski kopač, od
poved dela v poskusni dobi; Avbelj 
Dušan — dipl. inž. rud., sporazum
na odpoved; Petek Franc — jamski 
kopač, inv. upokojen; Pevec Edvard
— jamski vozač, samovoljna odpo
ved; Suhodolčan Anton — jamski 
vozač, sporazumna odpoved; Jer
nej šek Viktor —■ jamski vozač, v 
JLA; Palčnik Viktor — elektrikar, 
v JLA; Kaluder Franc — jamski ko
pač, v JLA; Vodišek Viktor — jam
ski vozač, samovoljna odpoved; To
polovec Jože — jamski vozač, v 
JLA; Zupan Ivan — jamski kopač, 
upokojen;

Delovna enota Rudnik Trbovlje

Avgust — sprejeti:

Urnaut Alojz — jamski kopač, 
Tisnikar Jože - jamski kopač, Plan- 
ko Marjan — zunanji delavec-prak- 
sa, Pimaver Rajko — zunanji dela- 
yec-praksa, Menkovič Mustafa — 
jamski vozač, Koban Branko - jam
ski vozač-praksa, Plahuta Anton — 
jamski kopač. Lončar Božo — jam
ski kopač, Senčar Ludvik — zuna
nji delavec, Gaberc Anton — jam
ski vozač, Kralj Alojzija — opek. 
delavka, Duh Fani — opek. delav
ka, Matoh Drago — jamski kopač, 
Zagorelec Nada — opek. delavka, 
Jamnik Vida — opek. delavka;

September — sprejeti:
Gajšek Vlasta — ekonomski teh

nik, Pušnik Martin — opek. dela
vec, Škof Neža — opek. delavka, 
Trop Ivan — jamski kopač, Janže
kovič Ivan — jamski kopač, Keder

Mato — jamski vozač, Zupanc Jo
že — opek. delavec, Klemenčič Ja
nez — jamski kopač, Kurnik Vin
ko - opek. delavec, Podlesnik Franc
— opek. delavec, Božič Božidar — 
jamski kopač, Pavlin Franc — jam
ski vozač, Selčan Vili — jamski ko
pač;

Avgust — odišli:

Žavbi Anton — jamski kopač, u- 
pokojen; Bokal Alojz — jamski ko
pač, upokojen; Plevel Drago — jam
ski kopač, v JLA; Gričar Roman — 
zunanji delavec, v šolo-potek prak
se; Krevl Branko — zunanji dela
vec, v šolo-potek prakse; Knific An
drej — zun. delavec, v šolo-potek 
prakse; Verdel Drago — zun. dela
vec, v šolo-potek prakse; Jager Jo
že - zun. delavec, v šolo-potek prak
se; Grošelj Roman — jamski kopač, 
v šolo-potek prakse; Alič Anton — 
zun. delavec, v šolo-potek prakse; 
Cede Peter — zun. delavec, v šolo- 
potek prakse; Kranjc Jože — jam
ski kopač, sporazumna odpoved; 
Treven Vili — zun. delavec, v šolo- 
potek prakse; Pirnaver Valentin — 
zun. delavec, v šolo-potek prakse; 
Peško Zdravko —, zun. delavec, v 
šolo-potek prakse; Salmič Martin- 
jamski vozač, samovoljna odpoved; 
Povše Anton — jamski kopač, spo
razumna odpoved; Bola Adolf — 
zun. delavec, v šolo-potek prakse; 
Bezjak Jože — jamski kopač, v JLA; 
Frangeš Baltazar — zun. delavec, 
samovoljna odpoved; Rak Marjan
— opek. delavec, samovoljna odpo
ved; Marčec Ivan — jamski kopač, 
v JLA; Drnovšek Milan — jamski 
kopač, v JLA; Planko Franc — jam
ski kopač, v JLA; Abram Rudolf — 
jamski vozač, v šolo-potek prakse; 
Petaver Sašo — zun. delavec, v šo
lo-potek prakse; Mrežar Karel — 
zun. delavec, v JLA; Kreže Rudolf
— jamski kopač, v JLA;

September — odišli:
Bušič Franc — jamski kopač, u- 

pokojen; Koban Branko — jamski 
vozač, v šolo-potek prakse; Pirno- 
var Rajko — 'zun. delavec, v šolo- 
potek prakse; Majcen Stanko — 
zun. delavec, v šolo-potek prakse; 
Zakonjšek Janez — zun. delavec, v 
šolo-potek prakse; Senčar Ludvik — 
zun. delavec, v šolo-potek prakse; 
Volaj Marija — zun. delavka, samo
voljna odpoved; Logar Jože — zun. 
delavec, sporazum, odpoved; Plan
ko Marjan — zun. delavec, v šolo- 
potek prakse; Pavlin Franc — jam
ski vozač, samovoljna odpoved; Pli
beršek Stanko — jamski kopač, od
poved dela v poskusni dobi; Uma- 
ut Alojz — jamski kopač, odpoved 
dela v poskusni dobi; Šeliga Sreč
ko — jamski kopač, odpoved dela 
v poskusni dobi; čajič Vinko — 
jamski kopač, odpoved dela v po
skusni dobi; Fele Katarina — opek. 
delavka, sporazum, odpoved; Škrabi 
Breda — opek. delavka, sporazum
na odpoved; Kranjc Franc — jam
ski kopač, odpoved dela v poskus

ni dobi; Selčan Vili — jamski ko
pač, samovoljna odpoved; Koželj 
Anton — jamski vozač, v JLA; Ce- 
rovšek Ivan —- jamski kopač, v 
JLA; Lazarevič Dušan — jamski vo
zač, v JLA; Hančič Ivan — opek. 
delavec, samovoljna odpoved; Ga
ntar Anka — opek. delavka, samo
voljna odpoved; Gorjup Anton — 
jamski vozač, v JLA; Pavlin Franc
— jamski vozač, samovoljna odpo
ved; Škof Neža — opek. delavka, 
sporazumna odpoved;

Delovna enota Rudnik Zagorje

Avgust — sprejeti:

Jesenšek Dragica — zun. delav
ka, Mišič Milan — zun. delavec, 
Kodra Stane — zun. delavec, Povhe 
Anton — zun. delavec, Hribar Jože
— zun. delavec, Razpotnik Metod
— jamski vozač, Osmanovič Šerif
— jamski vozač, švenda Mijo — 
jamski vozač, Babič Peter — jam
ski vozač, Slakič Cedo — jamski 
kopač, Piljič Savo — učni kopač, 
Bolte Anton — jamski vozač, Vodi
šek Janez — jamski vozač;

September — sprejeti:

Tominšek Ivan — jamski kopač, 
Hrastovec Vinko — jamski vozač, 
Sotenšek Bogomil — šofer, Drobež 
Marjan — jamski vozač, Hann Ju
rij — delavec, Colner Karel — jam
ski kopač, Iljaš Marjan — jamski 
kopač, Burkeljc Ferdo ključavničar;

Avgust — odišli:
Kos Ivan — jam. strelec, upo

kojen; Borštnar Stane — jamski 
vozač, sporazumna odpoved; Kuder 
Viktor — jamski kopač, upokojen; 
Zajc Franc — jamski vozač, spora
zumna odpoved; Bešič Rašid - jam
ski vozač, samovoljna odpoved; Do- 
rič Gazim — jamski vozač, samo
voljna odpoved; Hasanovič Fadil — 
jamski vozač, samovoljna odpoved; 
Majdič Jože — jamski kopač, spo
razumna odpoved; Leskovški Tra
jan — jamski vozač, samovoljna 
odpoved; Kralj Janez — jamski vo
zač, samovoljna odpoved; Sluga Jo
že — jamski vozač, samovoljna od
poved; Ribič Mahmut — jamski ko
pač, v JLA; Strmljan Jože — elek
trikar, v JLA; Baloh Stanko —jam
ski vozač, v JLA; Kavšek Stane — 
jamski kopač, v JLA; Kastelic Ivan
— jamski vozač, v JLA; Osolnik Ru
dolf — jamski vozač, v JLA; Jurje
vič Ivan — jamski vozač, samovolj
na prekinitev; Podlogar Albert — 
jamski kopač, upokojen; Repovž 
Edi — ključavničar, v JLA; Drobež 
Ivan — buldožerist, v JLA; Kuder 
Viktor — jamski kopač, upokojen; 
Pančur Janez — jamski vozač, v 
JLA; Hančič Anton — soc. delavec, 
v JLA; Gajič Danilo — jamski ko
pač, v JLA; Bajrektarovič Ševalija
— jamski vozač, v JLA; Sadikovič 
Cazin — jamski vozač, v JLA; Sta- 
kič Cedo — jamski kopač, samo
voljna odpoved;
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September — odišli:

Mezek Rudolf — jamski kopač, 
sporazum, odpoved; Medved Franc 
— jamski kopač, upokojen; Miča- 
novič Jovo — jamski kopač, spora
zumna odpoved; Dolanc Alojz — 
jamski kopač, upokojen; Bosnič 
Ljubo — jamski kopač, sporazum
na odpoved; Pančur Viktor — mi
zar, upokojen; Čulaja Milovan —- 
jamski kopač, v JLA; Gasparič 
Franc — ključavničar, samovoljna 
odpoved; Baloh Joahim — uprav
nik menze, upokojen; Drnovšek E- 
mil — jamski kopač, v JLA; Ibra- 
movič Osman — jamski kopač, v 
JLA; Strnišnik Anton — jamski ko
pač, inv. upokojen;

Delovna enota Separacija

Avgust — sprejeti:

Vukovič Drago — delavec, Šte
pec Marija — delavka, Kurnik La
do — delavec, Anžur Sašo — dela
vec, Hiršelj Jože — delavec, Adler 
Jože — delavec, Odlazek Karel — 
delavec, Perko Jurij — jam. dela
vec, Horvat Stjepan — delavec;

September — sprejeti:

Smrgut Jože — delavec, Kmetič 
Jože — delavec, Klančišar Janez — 
delavec, Kravogel Robert — rud. 
tehnik, Svenšek Alojz — delavec, 
Kramar Zdravko — ključavničar, 
Klančišar Ivan — delavec, Štepec 
Franc — delavec;

Avgust — odišli:

Pirnat Franc — kovač, upoko
jen; Požar Julijana —- delavka, u- 
pokojena; Vodenik Franc — dela
vec, upokojen; Slapar Jožefa — de
lavka, v šolo-potek prakse; Peterlin 
Roman - delavec, v šolo-potek prak
se; Ros Alojz — delavec, samovolj
na odpoved; Andrinek Miha — zbi
ralec premoga, umrl; Tori Jože — 
delavec, samovoljna odpoved; Kink 
Aljoša — delavec, v šolo-potek prak
se; Hodomalj Franc — delavec, spo
razumna odpoved; Kurnik Lado — 
delavec, v šolo-potek prakse; Mija- 
ilovič Miodrag — delavec, samo
voljna odpoved; Pomper Franjo — 
delavec, v JLA; Hrup Marjan —de
lavec, v šolo-potek prakse; Hlastan 
Bojan — delavec, v šolo-potek prak
se; Drnovšek Zdravko — delavec, v 
JLA; Bokal Marjan — delavec, v 
JLA; Jenčič Alojz — delavec, v JLA; 
Medved Anton — ključavničar, v 
JLA; Frece Bojan — elektrikar, v 
JLA; Muhič Ivan — delavec, v šolo- 
potek prakse; Anžur Sašo — dela
vec, v šolo-potek prakse; Izgoršek 
Vlado — delavec, v šolo-potek prak
se;

September — odišli:
Žagar Peter — delavec, v šolo- 

potek prakse; Podlesnik Franc — 
delavec, v šolo-potek prakse; Smo
de Anton — delavec, v šolo-potek

prakse; Ritonja Samo — delavec, 
v šolo-potek prakse; Vukovič Dra
go — delavec, v šolo-potek prakse; 
Jesenšek Dragica — delavka, v šolo 
-potek prakse; Žibret Mirko — de
lavec, v šolo-potek prakse; Klanj- 
čec Lucija — mo toro vodja, inv. u- 
pokojena; Kralj Jože — delavec, v 
šolo-potek prakse; Šener Fani — 
delavka, sporazumna odpoved; Gro- 
šičar Miha — delavec; upokojen; 
Barovič Ivan — delavec, v šolo-po
tek prakse; Štepec Marija — delav
ka, v šolo-potek prakse;

Delovna enota OSRD

Avgust — sprejeti:
Podlogar Boris — gradb. tehnik- 

pripravnik, Kovač Franc — rud. 
tehnik, Podlesnik Ivan — jamski 
vozač, Klobučar Branko — jamski 
kopač, Prašnikar Rudolf — ključav
ničar, Kovše Ciril — jamski vozač, 
Požeg Jože — jamski vozač, Vodov
nik Srečko — jamski vozač, Ram
šak Ivan — jamski vozač, Pervanič 
Idriz — jamski vozač, Blagojevič 
Miodrag — strojnik, Budič Ljubim
ka — čistilka, Guna Jani —delavec;

September — sprejeti:

Oprešnik Milan — jamski vozač, 
Klenovšek Slavko — jamski kopač, 
Guna Viktor — jamski vozač;

Avgust — odišli:

Sadek Alojz — jamski kopač, u- 
pokojen; Vidmar Franc — jamski 
kopač, upokojen; Mlakar Beno — 
jamski vozač, samovoljna odpoved; 
Pungartnik Konrad — jamski ko
pač, samovoljna odpoved; Sakič Ha
san — jamski vozač, sporazumna 
odpoved; Stradar Bojan —ekonom, 
tehnik, v JLA; Zupan Franc —jam
ski vozač, v JLA; Pikš Anton — 
jamski kopač, v JLA; Sternad Sta
ne — jamski kopač, sporazumna 
odpoved;

September — odišli:

Duh Marjan — jamski vozač, sa
movoljna odpoved; Tušek Lado ■— 
jamski kopač, upokojen; Lobnikar 
Franc — jamski kopač, upokojen;

Skupne službe UZP, ESO, Nabavni, 
RšC

Avgust — sprejeti

Križnik Jože — elektroinženir, 
Slamnik Marija — ekon. tehnik-pri- 
pravnik, Karlič Josipa — kuhar, po
močnica - Rab, Hribar Marija — e- 
konom. tehnik-pripravnik, Ovnič 
Leopold — elektrikar;

September — sprejeti:

Kovač Rajka — predavatelj RŠC, 
Poznič Štefan — elektrikar, Leskov
šek Robert — delavec, Lampret 
Franc — lesni delavec;

Avgust — odišli:

Juranec Matilda — servirka-Cri- 
kvenica, sporazumna odpoved; Ri
bič Vinko — jamski kopač, v šolo; 
Završnik Anton — lesni delavec, 
sporazumna odpoved; Bratanič Jo
že — delavec, v šolo-potek prakse; 
Oberžan Jani — delavec, v šolo-po
tek prakse; Knez Rado — priuč. ko
vinar, v JLA;

September — odišli:

Borštnar Albin —inštruktor RŠC, 
upokojen; Karlič Josipa — kuhar. 
pomočnica-Rab, samovoljna preki
nitev; Remic Dušan — ref. prodaje, 
sporazumna odpoved; Brvar Karel
— predavatelj RšC, sporazumna od
poved; Kačič Alenka •— servirka- 
Rab, potek pogodbe; Kržišnik Ana
— čistilka Crikvenica, potek pogod
be; Bolj far Marija — kuhar, po
močnica Rab, potek pogodbe; Miš 
Franka — kuhar, pomočnica Rab, 
potek pogodbe; Žic Dragica — to
čajka Rab, potek pogodbe; Macolič 
Bare — težak Rab, potek pogodbe; 
Skubic Stane — strojni tehnik, v 
JLA; Beg Djurdjica — kuhar, po
močnica Rab, potek pogodbe; Stra- 
caboško Antiča — kuhar, pomočni
ca Rab, potek pogodbe; Žic Ivan
ka — kuhar, pomočnica Rab, potek 
pogodbe; Manfredo Marjan — dipl. 
inž. rud., redna odpoved; Kovač 
Marjan — vodja spl. oddelka RŠC, 
sporazumna odpoved; Dobravc Ru
di — ključavničar, sporazumna od
poved; Grum Ferdo — elektrikar, 
sporazum, odpoved; Lampret Franc
— lesni delavec, odpoved dela v 
poskusni dobi; Završnik Stane — 
lesni delavec, sporazumna odpoved.

Sihur Vladimir

OBJAVA
Obveščamo vse delovne organi

zacije in občane občine Hrastnik, 
da je na podlagi sprejetih stališč v 
volilnem programu, od 3. septembra 
1969 dalje, odprta poslanska pisar
na, ki bo poslovala vsako prvo sre
do v mesecu, v prostorih občinske 
konference SZDL Hrastnik.

Tovariši poslanci občine Hrast
nik bodo na razpolago za razgovore 
v dopoldanskem času od 9. do 12. 
ure.

Predsednik občinske konference 
SZDL Hrastnik 
Malovrh Viktor

Lahko st pokožei.žena je ie odi ta
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Delo mladinske organizacije
raa področju trboveljskih obratov ZP

Kaj je delo mladinske organiza
cije? Nadaljevati delo naših komu
niste v-skojevcev. Mladina pred 50 
leti je videla bodočnost, mladina 
danes vidi sedanjost. Ali je mogoče 
to vzrok, da smo mi mladi danes 
pri svojem delu tako togi in neza
interesirani. Žalostno je to, saj je 
mladina temelj za bodočo struktu
ro podj etj a-socialista. Mladinski se
stanki so zato, da se vsak mladinec 
sprosti in izrazi svoje želje. Zato 
naj nobeden ne misli, da so mla
dinski sestanki »teror«. Toda dolž
nost vsakega mladinca je, da se se
stankov udeležuje. To je dolžnost 
nas vseh. Le s tem se lahko zgradi 
harmonija, ki je osnovni temelj 
vsake formacije. Zato naj nobeden 
načrtno ne ignorira mladinsko or
ganizacijo. Vsak mladinec je nekak
šen embrio. Mladinska organizaci
ja pa pomaga, da se ta embrio čim 
pravilneje razvija in bogati. Vsak
do se mora zavedati, da ni vsega 
dosegel s šolsko izobrazbo. Celo ži
vljenje je šola. Ena najbolj zahtev
nih šol. Tega se moramo globoko 
zavedati.

Naše življenje naj nam bo jasna 
perspektiva za bodočnost, ker smo 
mladi-fizično bolj mladi. Boj in 
delo ni končano v petdesetih letih, 
to je demagogija. Tega se nekateri 
naši mladinci dobro zavedajo. Zato 
so postali aktivni upravljavci v pod
jetju in tvorijo močen steber v de
lavskih in prosvetnih društvih. 
Kljub temu se v sistem delavskega

in družbenega upravljanja vedno 
bolj in bolj povečuje vloga in odgo
vornost mladine.

Kakšna pa je analiza dela ak
tivov po posameznih obratih nam 
pa daje na podlagi posameznih 
zbranih zapiskov naslednja ugoto
vitev:

AKTIV RUDNIKA TRBOVLJE:

Če pogledamo konkretno delo 
tega aktiva, moramo pohvaliti le 
njihov začetek in to bi bilo tudi 
vse. Bili so med prvimi, ki so uved
li razpravo o organizacijskih vpra
šanjih, ustanovili športne sekcije, 
pričeli z delom na področju neor
ganizirane mladine itd. Vendar mo
ramo poudariti, da so bili to le 
začetki. Če pa pogledamo in oceni
mo dela tega aktiva danes, bomo 
videli, da je ta aktiv po svoji de
javnosti najslabši pri ZP v Trbov
ljah.

AKTIV OBRATA SEPARACIJE:

Analiza dela tega aktiva je poka
zala, da želi ta aktiv še več preda
vanj in sodelovanj z drugimi aktivi, 
pa naj si bo to pri ZPT ali izven 
njega.

AKTIV ELEKTRO-
STROJNEGA OBRATA:

V tem aktivu so združeni mla
dinci elektro in strojnega obrata.

Zato je tudi delo v tem aktivu ne
koliko težje. Kljub temu pa je ta 
aktiv po letni konferenci eden naj
boljših. Vodstvo je v tem času zna
lo izbrati najboljše metode dela 
pri delu z mladimi. Tako so bili 
prvi, ki so začeli z načrtnim delom 
po programu. Ravno tako je bil ta 
aktiv dosleden pri izvrševanju na
log, ki jih je dobil s strani RK 
ZMS. Ustvarjeni so bili vsi pogoji 
za dobro delo tega aktiva.

Analiza dela je torej pokazala, 
da so bili aktivi vse premalo de
lavni na idejno vzgojnem področju 
in obravnavanju kadrovske politike 
v okviru aktiva. Pri teh vprašanjih 
bi morala vodstva aktivov storiti 
več in se dosledno držati smernic, 
ki so jih začrtali v svojih progra
mih. Zavedati se namreč moramo, 
da bomo lahko dosegli pri svojem 
delu dobre uspehe, če bomo vse
stransko orientirani na vprašanja 
in probleme, ki se danes pojavlja
jo.

Celotni pregled nam torej kaže, 
da so aktivi le dosegli in pokazali 
neko aktivnost, ki predstavlja ko
rak naprej pri delu z mladino. Rud
niški komite ZMS tudi želi, da bi 
aktivi imeli in iskali večjo preveza- 
vo z rudniško konferenco, kar pa 
do sedaj s strani aktivov ni opa
ziti.

Brčon Ivi

Naši krampi bodo 
obraz

V tej številki objavljamo drugi 
literarni prispevek, ki je bil na
grajen na proslavi ob letošnjem 
dnevu rudarjev. Napisala ga je u- 
čenka 8. razreda osnovne šole he
roja Rajka iz Hrastnika Božena Po- 
tisek. Njen prispevek se glasi:

»Hrastnik dolina je dolga," trp
ljenja polna gorja, v naših globo
kih rovih rudar je doma«.

Tako poje pesem o rudarski 
preteklosti, ki je dolgo nisem razu
mela. Toda večni otroški »zakaj« 
mi je le razjasnil tudi te besede. 
Spoznala sem, kako trd je bil ru
darski kruh. Iz otroških let se spo
minjam očeta in sosedov, ki so se 
pogovarjali o nevarnosti v jami, ko 
so zabijali »štemplje«, kako so se 
v zadnjem hipu rešili zruška, tako- 
rekoč ušli smrti. Hudomušno so de
jali: »saj bi kar šlo, če bi bila v ja
mi okna in sonce«.

Te besede so resnične. Obleka, 
polna prahu, žuljave roke, kramp 
in lopata, so bile rudarjeve sprem-

izkopali zemlji in
Ijevalke. Trdo delo ni bilo nikoli 
dovolj plačano. Zgodilo pa se je, 
da bi rudarji radi delali, pa niso 
smeli. Kapitalistični gospodarji se 
niso dovolj brigali za delavce. 
Skromna dnina, ki so jo plačevali 
rudarjem, jim je prinašala dovolj 
dobička, zato jih ni skrbelo, kako 
bodo živele številne družine, ko jim 
bo oče — rudar prinesel prazno 
plačilno vrečko. V letu 1934 pa se 
je to nevzdržno stanje tako poslab
šalo, da so se organizirani rudarji 
odločili za gladovno stavko. 74 ur 
so prebili v jami brez hrane. Hoteli 
so, če tudi za ceno svojih življenj, 
prisiliti lastnike, da bi jim dali bo
ljše plače. Delno jim je to uspelo. 
Po stavki se je stanje malenkostno 
izboljšalo, nekaj stavkajočih rudar
jev pa je lastnik brez milosti odpu
stil. Bila so trda leta, leta lakote in 
bede. Bližali so se grozeči oblaki 
vojne. Tujec se je polakomnil to
varn in rudnikov, ropal je črno zla
to za vojno industrijo. Nikoli ni 
bilo dovolj nakopanega premoga. 
Požrešni vojni stroj je bil nenasi-

človeku sončnejši
ten. Toda naši rudarji takrat niso 
kopali z veseljem, namenoma so 
razbijali stroje, pripravljali sabota
že in odhajali v partizane. Okupa
tor je besnel, padale so žrtve, do
kler sovražnik ni bil izgnan. Težko 
je bilo v prvem letu svobode. Kru
ha še ni bilo dovolj, toda ob misli, 
da je delavec upravljalec tovarn in 
rudnikov, so z delom in voljo ru
darji pričeli uresničevati besede na
šega rojaka Franca Kozarja: »S 
krampi bodo izkopali srečnejši 
dan.« Postajali so udarniki dela. 
Dobili so nove stroje, ki odprav
ljajo krampe in lopate in s tem 
prihaja tudi za rudarje lepši dan. 
Tone in tone s trudom izkopanega 
črnega zlata, so bile luč v lepše živ
ljenje. Visoki bloki, urejena naselja 
v našem rudarskem kraju pa bodo 
sčasoma dokazala, da naša dolina 
ni več črna in polna gorja.

Dočakali bomo, da bo oče — ru
dar naročil svojemu sinu, ko bo 
vstopal v življenje: »Nadaljuj moje 
delo — bodi rudar!«
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Novo kegljišče v Trbovljah
Potreba po novem avtomatskem 

kegljišču v Trbovljah je znana. 
Znane so tudi težave s katerimi so 
se ubadali trobevljski kegljači, ta
ko tisti katerim je kegljanje le re
kreacija, kot tudi keglj ačem-tekmo- 
valcem. Slednji so morali hoditi na 
treninge v druga kegljišča, kar je 
terjalo dodatna finančna sredstva. 
Vse manj pa so bili zadovoljni s 
stanjem kegljišča tudi številni re
kreativni kegljači, saj se na slabem 
kegljišču »Rudarja« niso mogli raz
vedriti oziroma metati tako kot so 
želeli.

Znano je tudi, da trboveljsko 
kegljišče »Rudar« v zadnjem letu 
pravzaprav ni bilo več primerno za 
tovrstno športno dejavnost. Tekmo
valna steza je bila povsem vegasta, 
skoraj neuporabna, strešna konst
rukcija pa je bila tako trhla in sla
ba, da je vsak dan bilo pričakova
ti, da se bo sesula. K tem težavam 
je potrebno prišteti še prenapolnjen 
urnik kegljišča in vse težave s ka
terimi so se ubadali trboveljski lju
bitelji kegljanja so jasne. Da bi 
lahko prišli na vrsto vsi ljubitelji 
kegljanja na enosteznem kegljišču, 
so uvedli tedenski urnik, s čemer

so omogočili keglj ačem-članom tr
boveljskih delovnih kolektivov, da 
so vsaj enkrat tedensko prišli na 
svoj račun.

Kakršnokoli investiranje v sta
ro kegljišče bi bilo nesmotrno, saj 
je število kegljačev že pred leti pre
seglo zmogljivost edinega uporab
nega kegljišča v Trbovljah. Zato so 
našli najprimernejšo rešitev s tem, 
da povečajo zmogljivosti kegljišča. 
Od sklepa do realizacije pa je bila 
dolga pot. Kot vedno je tudi pri 
uresničevanju te zamisli bila glav
na težava, kako zagotoviti potreb
na finančna sredstva? Ko so pred 
kratkim Investicijski biroji Trbov
lje izdelali načrt za novo štiristez- 
no avtomatsko kegljišče, je bilo po
trebno zagotoviti 900.000 din. Širo
ko zasnovana akcija zbiranja po
trebnih sredstev je dala zadovoljive 
rezultate, tako da so lahko pričeli 
z deli na gradnji novega štiristez- 
nega avtomatskega kegljišča.

Novo štiristezno avtomatsko 
kegljišče bo stalo na prostoru se
danjega enosteznega kegljišča »Ru
darja«. Gradbena dela so se že pri
čela. Da so pa lahko pričeli z grad
benimi deli in da bi bili stroški

Gradnja objekta za umetno sušenje opeke na opekami rudnika Trbovlje 
ZP. Zidanje predelnih sten (Foto: Golob Miro)

gradnje čim manjši, so kegljači KK 
»Rudar« sklenili, da bodo s prosto
voljnim delom podrli staro keglji
šče do prve plošče. To so že tudi 
naredili. Novo kegljišče bo gradilo 
SGP »Zasavje« iz Trbovelj. Grad
bena dela bodo predvidoma dokon
čali do 29. novembra, za tem pa bo
do pričeli z montažnimi deli na av
tomatih. Pričakujejo, da bodo vsa 
dela končana do konca tega leta, 
tako da bo mogoče že januarja vre
či prve krogle na novem domačem 
kegljišču. Podčrtati pa gre, da se 
gre zahvaliti vsem tistim trbovelj
skim delovnim organizacijam, ki so 
zagotovila finančna sredstva ter ta
ko omogočila graditev novega šti- 
risteznega avtomatskega kegljišča, 
ki bo v veliki meri pripomogel ne 
le k boljšim pogojem za rekreativ
no temveč tudi tekmovalno dejav
nost kegljačev. Sigurno pa je, da 
bo kmalu zrasel tudi v Trbovljah 
nov rod mladih kegljačev, ki sedaj 
niso našli svojega mesta pod stre
ho starega kegljišča.

Kot že omenjeno bo novo keglji
šče zgrajeno na prostoru starega. 
Mimo štirih stez bo imelo tudi sa
nitarije, kopalnice, centralno kur
javo in bife. V njem bo tudi pro
stor za klubsko pisarno ter dovolj 
prostora za tekmovalce in gledalce. 
Prostor med gledalci in tekmovalno 
stezo bo ločila steklena stena, kar 
bo onemogočila kakršnokoli mo
tenje tekmovalcev. Novo štiristez
no avtomatsko kegljišče bo dalj
še in širše, kot je bilo staro, pred
videva pa se tudi ureditev manjše
ga parkirnega prostora.

Savšek Janko
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M
Ce srečaš zjutraj kot prvega na 

cesti žensko je dejal Francelj, se te 
gotovo drži celi dan smola. Zato 
se je previdno umaknil vsaki, da 
ne bi bilo čez dan kaj narobe. Neko 
jutro, ko je šel na šiht, bil je že 
bolj pozen, bi moral srečati pod 
vzpenjačo na Pola ju kar dve ženski 
hkrati. »Jej, jej« je dejal »danes bo 
pa barufa, če se jima ne ognem«. 
Pod vzpenjačo je stal cel vlak vo
zičkov, zato je skočil v enega in se 
toliko potuhnil, da bi šle »babe« 
mimo. A glej vraga, točno pri nje
govem huntu so se ustavile in za
čele debatirati. Francelj je kar go
rel v huntu od nervoze in čakal. 
Nič, pa nič. Tedaj je pa sirena za
žvižgala na Gvidi. »Vidite preklete 
babe, niti srečal vas nisem, pa sem 
zamudil šiht, zato imam plavega za 
danes. Kaj bi še bilo, če bi vas sre
čal«. Gvišno bi me ubilo, je dejal 
in odšel domov spat.

—oOo—

Vsi vemo, kako je bilo po vojni. 
Premoga se je rabilo veliko, z njim 
smo takorekoč obnavljali domovi
no, zato so bili takrat v jami dru
gačni prijemi kot danes. Udarniki, 
udarniške karte, popularizacija v 
časopisju, to so bili časi Sirotano- 
viča, pa našega poslanca Zagoriška, 
Magistra itd.

Ob eni takih proslav »udarni
kov« so bili povabljeni tudi oficir
ji JLA in v restavraciji proslavljali 
delovne uspehe rudarjev. Govorili 
so oficirji, nazadnje pa je bil po
vabljen k besedi tudi udarnik Ma

gister. In je dejal »Tovariši oficirji, 
hvala. Vi boste naše meje čuvali, 
mi knapi ga bomo pa ravsali«. In 
govora je bilo konec. Sledilo pa je 
seveda gromko ploskanje.

V spomin Jožeta Podlesniku
V soboto, dne 11. oktobra 1969 

smo položili k zadnjemu počitku 
zopet enega člana delovne skupno
sti rudnika Hrastnik — Jožeta Pod
lesnika.

Njegova življenjska pot ni bila 
lahka, saj je kot nezakonski otrok, 
že v otroški dobi okusil vse težave 
neenakopravnosti in zapostavljanja 
takšnih otrok v času bivše Jugo
slavije. Odraščal je v težkih živi jen
skih pogojih, ki so še posebej pre
vladovali v kmečkih predelih — v 
njegovem primeru v okolici Šent
janža. Prilike mu niso dovolile, da 
bi dokončal popolno osemletko, 
pač pa je že v rani mladosti moral 
zgrabiti za delo, ki je najprej imelo 
le dninarski značaj.

Pozneje je kratka obdobja delal 
pri različnih manjših podjetjih, na
to pa je 31. maja 1965 prišel k na
šemu rudniku. S tem si je hotel

zagotoviti stalno delo in boljše živ- 
1 jenske pogoje za družino.

Na rudniku Hrastnik je delal 
dobra štiri leta, ki so sicer kratka, 
toda dovolj dolga, da je med ru
darji našel nove prijatelje in tudi 
sam postal njihov dober tovariš.

Ko se je v nedeljo, dne 5. oktob
ra 1.1. zjutraj odpeljal s sotovariši 
z nočne izmene proti domu, je sto
pil pri Sevnici iz avtobusa, kar pa 
je bilo za njega usodno. Pozneje 
se je namreč podal peš na pot pro
ti Šentjanžu, toda spotoma se je 
ponesrečil in je bil prepeljan v bre
žiško bolnišnico, čez nekaj dni je 
za posledicami umrl, star komaj 33 
let (rodil se je 22. 1. 1936).

K zadnjemu počitku smo ga po
ložili na pokopališču v Šentjanžu.

V spomin mu kličemo zadnji ru
darski »Srečno«!

Plahuta Stane

O JR.
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Bilo je pred zadnjo vojno.
Nek gospod je v Ljubljani dejal 

Petji, da bi rad enkrat videl origi
nalnega knapa iz Trbovelj. »To se 
pa lahko zgodi«, je dejal Petje, 
»vam pa pripeljem enega«. Že na
slednjo soboto je povabil svojega 
kamerada-knapa, da gresta v Lju
bljano. »Vlak plačam jaz, predsta
vil te bom nekemu gospodu«. Ko 
sta prišla v Ljubljano, je dejal Pet
je: »počakaj tu spodaj, da te naja
vim gospodu«. »Gospod, tu spodaj 
imam knapa, če ga hočete res vide
ti«, se je predstavil Petje.

»Poslušaj«, je dejal gospod. »Se
dajle res nimam časa, da si ga ogle
dam. Imamo sejo. Lepo ga spravi v 
štalo, daj mu ovsa in sena, ogledal 
pa si ga bom jutri«.

,Hej vi! Priiel sem.dci »g naučim plavanja,na Igfgnja! *

POPRAVEK

V prispevku »Gospodarjenje z 
železnim podporjem« na strani 15, 
so v 8 in 12—13. vrsti številke v 
oklepaju dnevi in ne dinarji. Zato 
je pravilno 1460 dni in 1613 dni in 
ne din.

V 26. vrsti je pravilno TH lokov 
in ne TH hlodov.

V prispevku »Problematika ob
računavanja osebnih dohodkov« na 
strani 17 v 30—31. vrsti je pravilno 
— kot zelo nevzpodbudno — in ne 
nevzporedno kot je napisano.

Glasilo »SREČNO« izdaja 
podjetje Zasavski premogovniki — 

Trbovlje, Trg revolucije 12.
Izhaja vsaka dva meseca

Glasilo ureja uredniški odbor: 
Dobčnik Stane, Jermol Adolf, dipl. 
inž. rud., Kantužar Rado, Lapornik 
Janko, Lenarčič Tine, Malovrh Me
tod, dipl. inž. rud., Savšek Janko, 

Sotlar Alojz
Odgovorni urednik:

Jermol Adolf, dipl. inž. rud.

Tiska: Papirkonfekcija, obrat Valva
sorjeva tiskarna, Krško

Naklada: 3000 izvodov.


